




3 اقتصادی
پنجشنبه -بیستم آبان ماه 1395-    سال نوزدهم -   شماره 4144

توصیه رئیس سازمان بورس: 

چشم انداز بورس مثبت است 
رییس سازمان بورس و اوراق بهادار در واکنش به افت شاخص بورس به دلیل نتایج 
انتخابات ریاست جمهوری آمریکا به سهامداران توصیه کرد که در تحلیل های خود به 

عوامل بلندمدت نگاه بیشتری داشته باشند. 
»شاپور محمدی« روز چهارشنبه در بازدید از غرفه خبرگزاری جمهوری اسلامی در 
بیست و دومین نمایشگاه مطبوعات و خبرگزاری ها به خبرنگار ایرنا گفت: بهتر است 

مردم در تحلیل های خود همه عوامل دخیل در بازار سرمایه را در نظر بگیرند.
وی یادآور شد: تجربه نشان داده است که عوامل بلند مدت تاثیر اصلی را بر روابط و 

چشم انداز اقتصادی دارد.
محمدی یادآور شد: با توجه به افزایش صادرات و رشد اقتصادی کشور طی ماه های 
گذشته و نیز اجرای سیاست های اقتصاد مقاومتی، چشم انداز مثبتی در بورس وجود 
دارد.وی تاکید کرد: تحولات کنونی گذار و روانی بوده و بهتر است سرمایه گذاران تحلیل 
منطقی را دستمایه صمیم های خود در بازار سرمایه قرار دهند.به گزارش ایرنا، ریزش 
بازار سهام ایران که تحت تاثیر بازارهای جهانی سهام و نتایج فعلی انتخابات ریاست 
جمهوری آمریکا از دقیقه های نخست معاملات امروز، شکل گرفت، همچنان ادامه دارد 
به طوری که با یک هزار و 420 واحد کاهش به کانال 78 هزار واحدی سقوط کرده و به 
رقم 78 هزار و 450 واحد رسیده است. )تا لحظه تنظیم خبر- ساعت 12 ظهر(اگرچه 
ریزش شدید بازار سهام ایران تحت تاثیر بورس های جهانی ناشی از نگرانی بابت انتخاب 
دونالد ترامپ به ریاست جمهوری آمریکا است، اما کارشناسان این نگرانی را بی دلیل 
دانسته و معتقدند فضای منفی بازار کوتاه مدت و گذرا خواهد بود.توصیه کارشناسان به 
سهامداران این است که در فضای منفی اقدام به خرید و فروش نکنند تا متصرر نشوند.

رییس مرکز ملی فرش ایران: 

صادرات فرش ایران به آمریکا 
به 42 میلیون دلار رسید 

رییس مرکز ملی فرش ایران گفت: در هفت ماه نخست امسال 42 میلیون دلار فرش 
به صورت مستقیم از ایران به آمریکا صادر شده است. 

»حمید کارگر« روز چهارشنبه در حاشیه بازدید از بیست و دومین نمایشگاه مطبوعات 
و خبرگزاری ها با حضور در غرفه خبرگزاری جمهوری اسلامی به خبرنگار ایرنا اظهار 
داشت: صادرات فرش به صورت مستقیم از ایران به آمریکا در سال گذشته صفر بود.

وی ادامه داد: در هفت ماه نخست امسال در مجموع بیش از 167 میلیون دلار فرش 
دستباف با وزن دو هزار و 900 تن به دیگر کشورها صادر شد.کارگر با تقسیم بندی 
بازار فرش ایران به بازارهای سنتی و جدید، گفت: آلمان، ایتالیا، ژاپن، سوئیس و فرانسه 
بازارهای سنتی فرش ایران هستند کشورهایی همچون چین از بازارهای جدید به شمار 
می روند.کارگر با اشاره به اینکه صادرات فرش ایران پنج سال به آمریکا متوقف شده بود، 
گفت: پس از اجرای برجام و با اشاره مستقیم در بند 22 برجام برای لغو تحریم واردات 
فرش دستباف ایرانی، شاهد از سرگیری صادرات فرش به آمریکا هستیم.کارگر افزود: 
در دی ماه 94 نخستین محموله فرش ایرانی بعد از پنج سال به آمریکا وارد شد. البته 
این محموله از مبدا آلمان بود و به این ترتیب سد ترخیص نشدن فرش با مبدا تولید 
در ایران در گمرک آمریکا شکسته شد و از بهمن ماه 94 صادرات از ایران آغاز شد و تا 
اکنون ادامه دارد.رییس مرکز ملی فرش ایران اضافه کرد: ایران در مجموع به 80 کشور 
دنیا فرش صادر می کند.کارگر اظهار امیدواری کرد که با هوشمندی، درایت و درجا 
نزدن در طرح ها و نقوش، سنجش وضعیت رقبا و سنجش نیاز و سلیقه مصرف کننده 

امروزی این صادرات همچنان روند افزایشی داشته باشد.

وزیر راه و شهرسازی :

بازار مسکن با شوک قیمتی روبرو نمی شود 
وزیر راه و شهرسازی با اشاره به حفظ ثبات نسبی قیمت مسکن در سه سال 
گذشته،گفت:تلاش خواهد شد در آینده قیمت ها در بخش مسکن با شوک روبرو نشود. 
عباس آخوندی درخصوص وضعیت بخش مسکن،گفت:میزان ارائه تسهیلات در بانک 
مسکن در 7 ماه سال جاری نسبت به مدت مشابه سال قبل با افزایش 108 درصدی 

روبرو شده که این موضوع در راستای تقویت بخش مسکن است.
وزیرراه و شهرسازی،ادامه داد: اتکای سیاست ها در بخش مسکن توجه به موضوع 

استفاده از پس انداز برای خانه دار شدن مردم است.
آخوندی با اشاره به حفظ ثبات نسبی قیمت مسکن در سه سال گذشته،گفت:تلاش 

خواهد شد در آینده قیمت ها در بخش مسکن با شوک روبرو نشود.

عضو کمیسیون انرژی مجلس مطرح کرد:

سنگ اندازی بانک ها در مسیر پرداخت
 وام ازدواج 

عضو کمیسیون انرژی مجلس با انتقاد از اینکه عملکرد بانک ها در پرداخت وام ازدواج 
ضعیف است و رضایت بخش نیست،گفت: بانک ها در مسیر پرداخت وام ازدواج سنگ 

اندازی می کنند. 
 احمد مرادی ، از عملکرد ضعیف بانک ها در پرداخت وام ازدواج انتقاد کرد و گفت: 
عملکرد بانک ها در اعطای وام ازدواج به گونه ای است که متقاضیان را از اخذ آن 
منصرف می کنند،در حالی که دولت و بانک ها باید به گونه ای پیش بروند که شرایط 

ازدواج در کشور تسهیل شود.
نماینده مردم بندرعباس، قشم، ابوموسی، حاجی آباد، خمیر در مجلس شورای اسلامی، 
با بیان اینکه بانک ها در مسیر پرداخت وام ازدواج سنگ اندازی می کنند،تصریح کرد: 
با توجه به کاهش میزان ازدواج و همچنین مصوبه های مجلس؛می طلبد بانک ها 
تلاش بیشتری در پرداخت وام ازدواج به متقاضیان داشته و مدت زمان انتظار دریافت 

آن را کوتاه کنند.
مرادی با بیان اینکه با پرداخت تسهیلات در زمان مناسب می توان ازدواج در سن 
مناسب را درکشور ترویج داد با یادآوری مصوبه های مجلس در رابطه با وام ازدواج، 
تصریح کرد: در حالی مدت زمان انتظار دریافت وام ازدواج برای افزایش امر ازدواج در 
کشور باید کوتاه شود که بانک ها در پرداخت وام ازدواج تعلل کرده و به گونه ای سلیقه 

ای عمل می کنند تا آیین نامه ای.
این نماینده مردم در مجلس دهم، با تاکید براینکه بانک ها باید در چارچوب قانون 
عمل کرده و نهایت اهتمام خود را در پرداخت وام ازدواج به متقاضیان داشته باشند، 
گفت: بانک ها با این بهانه که متقاضیان در پرداخت قسط وام ازدواج تعلل می 

کنند،عملکرد درستی در پرداخت وام ازدواج ندارند.
وی با تاکید برضرورت تسریع در پرداخت وام ازدواج به متقاضیان برای افزایش آمار 
ازدواج در کشور،افزود: زمینه های تسهیل ازدواج در کشور باید فراهم شود تا ازدواج ها 
به موقع صورت گیرد و درهمین راستا روش بانک ها در پرداخت وام ازدواج به متقاضیان 

باید بدون تشریفات بوده و به زوجین اعتماد کنند.
نماینده مردم بندرعباس، قشم، ابوموسی، حاجی آباد، خمیر در مجلس شورای 
اسلامی، با بیان اینکه مجلس و دولت باید نظارت بیشتری بر عملکرد بانک ها برای 
پرداخت سریع تر وام ازدواج به متقاضیان داشته باشد، یادآور شد: در ارائه خدمات نیاز به 
هیچ گونه بروکراسی و تشریفاتی دیده نمی شود و دولت و بانک ها باید خدماتی مانند 

وام ازدواج را بدون هیچ گونه تشریفاتی به متقاضیان پرداخت کنند.
عضو کمیسیون انرژی مجلس شورای اسلامی،بر لزوم تشدید نظارت بانک مرکزی 
بر عملکرد بانک ها تاکید کرد و افزود:بانک مرکزی باید با تدوین و ارائه بخشنامه و 
دستورالعمل های موثر و همچنین تشدید نظارت بر عملکرد بانک ها ،تلاش جدی در 

رفع سلیقه ای و خودمحور عمل کردن بانک ها در پرداخت وام ازدواج داشته باشد.

معاون وزیر جهاد کشاورزی :

برنامه ای برای افزایش قیمت شیر نداریم
معاون وزیر جهاد  کشاورزی در امور دام اعلام کرد که برنامه ای برای افزایش نرخ خرید 

تضمینی شیر خام نداریم اما خرید تضمینی این محصول همچنان ادامه دارد.
حسن رکنی با حضور در غرفه ایسنا در بیست و دومین نمایشگاه مطبوعات، اظهار 
کرد: طی پنج ماه گذشته خرید تضمینی شیر خام از دامداران با هدف حمایت از 
تولیدکنندگان آغاز شده روزانه حدود 800 تن از این محصول به صورت شیر تازه از 

دامداران خریداری شده است.
وی افزود: سازمان تعاون روستایی با هدف حمایت از دامداران این طرح را به نمایندگی 
از وزارت جهاد کشاورزی آغاز کرده است تا دامداران از تولید خود در هیچ جای کشور 

متضرر نشوند و محصول شان روی دستشان نماند.
معاون وزیر کشاورزی در امور دام با بیان اینکه هیچ محدودیتی برای خرید شیر خام از 
دامداران در هیچ منطقه ای از کشور وجود ندارد که بیش از 90 درصد آن تبدیل به شیر 

خشک شده است که با مشوق صادراتی به کشورهای مقصد متقاضی صادر می شود.
به گفته رکنی، حدود 10 درصد از شیر خام خریداری شده به پنیر تبدیل شده است 
تا بتوانیم ضمن توزیع آن در بین اقشار کم درآمد جامعه میزان مصرف لبنیات را در 
راستای ارتقای سلامت آنها و پیشگیری از بیماری هایی مانند پوکی استخوان در سراسر 

کشور توزیع کنیم. 

سایه سیاه انتخابات آمریکا بر بورس

سقوط 1459 واحدی شاخص 
شاخص کل بورس روز چهارشنبهدر سایه پیروزی »دونالد ترامپ« در انتخابات ریاست 
جمهوری آمریکا، سقوطی کم سابقه را پشت سر گذاشت و با افت 1459 واحدی به 

جایگاه 78 هزار و 411 واحدی عقب نشینی کرد. 
به گزارش ایرنا، اعلام نتیجه انتخابات ریاست جمهوری آمریکا، برای بورس های بین 
المللی و از جمله بورس تهران، خوشایند نبود به طوری که بیشتر تالارهای بورس در 

کشورهای مختلف با افت مواجه شدند.
بورس تهران نیز پس از پیروزی ترامپ، با شوکی شدید مواجه شد به طوری که با افت 

1459 واحدی )معادل 1.8 درصد( به کانال 78 هزار واحدی بازگشت.
در معاملات دیروز، یک میلیارد و 201 میلیون سهم و حق تقدم به ارزش بیش از 2 

هزار و 911 میلیارد ریال در 85 هزار و 696 نوبت داد و ستد شد.
انتخابات ریاست  بازار سرمایه نیز به دنبال اعلام نتیجه  همه شاخص های اصلی 
جمهوری آمریکا، کاهش یافتند؛ بر این اساس، شاخص قیمت )وزنی-ارزشی( 515 واحد، 
شاخص کل )هم وزن( 338 واحد، شاخص قیمت )هم وزن( 269 واحد، شاخص آزاد 
شناور 1811 واحد و شاخص بازار اول 1119 واحد و شاخص بازار دوم 2629 واحد 

پایین آمدند.
تقریباً همه صنایع بورسی در جریان معاملات امروز، با افت قیمت مواجه شدند، اما در 
این میان، کاهش قیمت سهام آن دسته از شرکت هایی که با بازارهای جهانی ارتباط 

بیشتری را دارا هستند، بیشتر بود.
بر این اساس، گروه معدنی، فلزی و پالایشی و خودرو با بیشترین کاهش قیمت، بالاترین 

تاثیر منفی را بر شاخص کل گذاشته و آن را پایین کشیدند.
نمادهای فولاد مبارکه، نفت و گاز پارسیان، پالایش نفت بندرعباس، چادرملو، صنعتی 
و معدنی چادرملو، ایران خودرو و سرمایه گذاری غدیر بیشترین تاثیر منفی را بر شاخص 

داشتند. 
در معاملات امروز، حق تقدم صنایع کاشی و سرامیک سینا، بیمه آسیا، لامیران، فراورده 

های معدنی ایران و حفاری شمال از بیشترین رشد قیمت مواجه بودند.
حق تقدم لیزینگ رایان سایپا، حق تقدم سیمان کردستان، حق تقدم سیمان شرق، 
حق تقدم معدنی و صنعتی گل گهر و حق تقدم سرمایه گذاری اعتبار ایران نیز با بیشترین 

کاهش قیمت مواجه شدند.
کارشناسان معتقدند پیروزی ترامپ نمی تواند تاثیری منفی بلند مدتی بر بازارهای 
جهانی داشته باشد و حتی پیامدهای منفی بزرگی بر شرایط اقتصادی ایران بر جا بگذارد، 

بر این اساس، در روزهای آتی شرایط بازار سرمایه به حالت عادی بازخواهد گشت.
کارشناسان نگرانی ها را بی مورد دانسته و تاکید می کنند فضای منفی بازار کوتاه مدت 
و گذرا خواهد بود. توصیه کارشناسان به سهامداران این است که در فضای منفی اقدام به 

خرید و فروش نکنند تا متصرر نشوند.
»شاپور محمدی« رییس سازمان بورس و اوراق بهادار در گفت وگو با ایرنا در واکنش به 
افت شاخص بورس به دلیل نتایج انتخابات ریاست جمهوری آمریکا به سهامداران توصیه 

کرد که در تحلیل های خود به عوامل بلندمدت نگاه بیشتری داشته باشند.
وی با بیان این که بهتر است مردم در تحلیل های خود همه عوامل دخیل در بازار 
سرمایه را در نظر بگیرند، گفت: تجربه نشان داده است که عوامل بلند مدت تاثیر اصلی را 

بر روابط و چشم انداز اقتصادی دارد.
محمدی یادآور شد: با توجه به افزایش صادرات و رشد اقتصادی کشور طی ماه های 
گذشته و نیز اجرای سیاست های اقتصاد مقاومتی، چشم انداز مثبتی در بورس وجود 
دارد. وی تاکید کرد: تحولات کنونی گذار و روانی بوده و بهتر است سرمایه گذاران تحلیل 

منطقی را دستمایه صمیم های خود در بازار سرمایه قرار دهند.
مهدی بزرگی کارشناس بازار سهام نیز در گفت وگو با خبرنگار اقتصادی ایرنا درباره تاثیر 
انتخابات ریاست جمهوری آمریکا بر بازار سهام ایران و ریزش شاخص بورس، گفت: شوک 
منفی وارده شده به بازار بورس ایران، کوتاه مدت و گذراست و پیش بینی می شود بورس 

از اوایل هفته آینده به حالت عادی بازگردد و متعادل شود.
وی اضافه کرد: پیش از این، تصور می شد در صورت انتخاب هیلاری کلینتون)نامزد 

دمکرات(، دولت جدید آمریکا رویه دولت اوباما را درباره برنامه جامع اقدام مشترک)برجام( 
و ایران ادامه دهد، اما نسبت به ترامپ بدبینی وجود دارد.

بزرگی بیان داشت: اکنون، در بین فعالان بازار، نگرانی وجود دارد که رفتار ترامپ نسبت 
به برجام و رابطه با ایران چگونه خواهد بود.

وی ادامه داد: با وجود نگرانی سهامداران از روی کار آمدن ترامپ جمهوریخواه، باید 
توجه داشت که در طول تاریخ، رییسان جمهوری دموکرات به دلیل سیاست هایشان، 

ضربات اقتصادی سنگین تری را به ایران نسبت به جمهوریخواهان وارد کرده اند.
این کارشناس بازار سرمایه گفت: شوک وارد شده به بورس های جهانی و از جمله ایران، 

کوتاه مدت بوده و به زودی شرایط به حالت عادی بازمی گردد.
بزرگی به همین دلیل پیش بینی کرد بورس از اوایل هفته آینده )روزهای شنبه یا 

یکشنبه( به حالت عادی بازگردد و متعادل شود.
وی به ریزش قیمت سهام کالا )مواد پایه و معدنی( در بورس اشاره کرد و افزود: نرخ 
سهام شرکت هایی که با بازارهای جهانی در ارتباط بوده اند، دچار افت شدیدی شده که 

حاکی از نگرانی از سقوط قیمت مواد پایه در بازارهای جهانی است.
این کارشناس بازار سرمایه در ادامه گفت: قیمت سهام شرکت هایی که ارتباط پایینی 
با بازارهای جهانی داشته اند، کمترین تاثیر را از انتخابات آمریکا پذیرفته و از نوسان 

مصون بوده اند.
به گزارش ایرنا، پایگاه خبری فورچون )Fortune(، شرکت مدیریت سرمایه گذاری 
»بریجواتر آسوسیئیشنز« برای مشتریان خود یادداشتی ارسال کرد که در آن پیش بینی 
کرده بود، چنانچه »دونالد ترامپ« نامزد حزب جمهوریخواه آمریکا در انتخابات ریاست 
جمهوری این کشور پیروز شود، میانگین شاخص صنعتی داوجونز ممکن است تقریبا 

ظرف یک روز 2 هزار واحد کاهش یابد.
بازار خواهد بود.  این بیشترین کاهش یک روزه بورس آمریکا در طول تاریخ این 
بیشترین کاهش یک روزه این شاخص تاکنون 777 واحد بوده است که در تاریخ 29 
اکتبر 2008 )اواسط آبان 1387( زمانی که به دلیل بحران مالی جهانی، بی اطمینانی به 

اوج رسید، اتفاق افتاد.
این کاهش شاخص، از ارزش پورتفلیوی اوراق بهادار بورس آمریکا تقریبا به میزان 1.9 

هزار میلیارد دلار خواهد کاست.
این صندوق تامین مالی پیش بینی کرده است، بورس چین و اروپا ممکن است تقریبا 

با 11 درصد کاهش شاخص مواجه شوند.
در ساعت 8:11 بعد از ظهر به وقت آمریکا، شاخص »داوجونز« بورس آمریکا با اندکی 
تغییر نسبت به روز گذشته به 18332.74، شاخص »اس اند پی« 500 با 4.7 درصد 

کاهش به 203500 و شاخص »نزدک« با 4.98 درصد کاهش به 4562.00 رسید.
شاخص نیکی ژاپن نیز با 5.25 درصد کاهش نسبت به روز گذشته به 16270.50رسید.

زنگنه خبر داد:

جزئیات توافق اوپکی ها بر سر فریز نفتی
وزیر نفت با بیان اینکه بحث فریز نفتی در نشست الجزایر تمام شد و هم اکنون به 
دنبال سهم کاهش تولید نفت کشورهای عضو اوپک هستیم، گفت: تولید نفت ایران به 

مرز 4 میلیون بشکه در روز رسید. 
بیژن زنگنه  سه شنبه در یک برنامه زنده تلویزیونی در واکنش به برخی مباحث در 
مورد احتمال به توافق نرسیدن اعضا در نشست آتی سازمان کشورهای صادرکننده نفت 
)اوپک( و یا شکست برنامه کاهش تولید در این سازمان، گفت: اگرچه اوپک فراز و فرود 
بسیاری دارد و سیاست در آن بسیار تاثیرگذار است، اما اراده عمومی و بلوغ عقلانی برای 

تامین منافع جمعی در این سازمان وجود دارد.
وزیر نفت با اعلام اینکه فکر می کنم تحمل سختی های ناشی از کاهش قیمت نفت 
برای برخی کشورها کفایت می کند تا اوپک به سمت کاهش تولید واقعی یا جلوگیری 
از افزایش تولید گام بردارد، تصریح کرد: به مذاکرات نشست آتی اوپک خوشبینم، مگر 
آنکه اراده خیلی منفی سیاسی به میدان بیاید. این عضو کابینه دولت در واکنش به 
برخی اظهارنظرها از جمله اظهارنظر دبیر کل اوپک مبنی بر این که اگر فریز نفتی اتفاق 
نیفتد، تبعات منفی به دنبال خواهد داشت، اظهار داشت: به نظرم بحث فریز نفتی در 
الجزایر تمام  شد و بحث آتی این خواهد بود که سهم هر کشور از کاهش تولید اوپک 

به چه میزان باشد.
تولید نفت ایران ۴ میلیون بشکه شد

این مقام مسئول همچنین با ابراز رضایت از وضع صادرات نفت خام کشور، گفت: 
صادرات نفت ایران در اکتبر به روزانه 2 میلیون و 440 هزار بشکه و تولید روزانه نفت 

خام به مرز چهار میلیون بشکه رسید.
LNG مشارکت کره جنوبی در طرح ایران

وزیر نفت در پاسخ به سئوالی درباره قرارداد صادرات ال ان جی به کره جنوبی هم 
توضیح داد: در بحث ایران ال ان جی، بسته ای باید باشد که اجرای قرارداد تکمیل 
کارخانه ال ان جی نیز در آن دیده شود و بازپرداخت هزینه های پیمانکار از طریق 
برداشت ال ان جی انجام گیرد؛ البته فقط کره ای ها نیستند، آلمانی ها و ژاپنی ها هم در 
این پروژه هستند. زنگنه درباره نیاز صنعت نفت به 130 میلیارد دلار سرمایه برای تحقق 
اهداف برنامه ششم توسعه و سهم قراردادهای جدید نفتی در تامین این منابع، یادآور 
شد: از روش های مختلف تامین منابع مالی استفاده می کنیم و امکان جذب تمام سرمایه 

مورد نیاز از محل قراردادها وجود ندارد.
این عضو کابینه دولت، افزود: تولید یک تا یک میلیون و 500 هزار بشکه نفت از محل 

قراردادهای جدید نفتی هدف گذاری شده است.
زنگنه همچنین تاکید کرد: تامین منابع مالی مورد نیاز برای دستیابی به اهداف برنامه 
ششم توسعه که شامل 130 میلیارد دلار برای بخش بالادستی و حدود 70 میلیارد دلار 

برای بخش پایین دستی می شود، کار بسیار سختی است.
آغاز تولید گازوئیل در پالایشگاه خلیج فارس

وزیر نفت درباره آخرین وضع پالایشگاه ستاره خلیج فارس هم بیان کرد: هم اکنون 
در این پالایشگاه، نفت سفید و گازوئیل تبدیل می شود اما تولید بنزین با کیفیت در این 
پالایشگاه از اواخر سال آغاز خواهد شد. وی با اشاره به برخی مشکلات پیش روی این 
طرح که از تحریم و چالش های نقل و انتقال نشات می گرفت، ادامه داد: اخیرا حدود 2 
هزار تن از کالاهای واحد بنزین سازی پالایشگاه به بندرعباس حمل شد و در حال نصب 
است. زنگنه در ادامه درباره فهرست سازندگان داخلی در ستاد مرکزی وزارت نفت هم 
توضیح داد: در این فهرست بلند، اسامی تمام شرکت های تولید کننده و سازنده معتبر 
در حوزه ساخت تجهیزات صنعت نفت آمده است و به این ترتیب، شرکت ها اجازه دارند 

خریدهای خود را تنها از شرکت های موجود در این فهرست انجام دهند.
این مقام مسئول، خاطرنشان کرد: قیمت در این زمینه فرع است و آنچه اهمیت دارد، 
استانداردسازی است چرا که یک پیچ غیراستاندارد در نفت می تواند حوادث بزرگ و 

جبران ناپذیری را به همراه داشته باشد.

نمایندگان مجلس مطرح کردند؛ 

بهبود فضای کسب و کار؛از برچیده شدن بروکراسی اداری تا اجرای قانون 
نمایندگان مجلس شورای اسلامی لازمه بهبود 
شدن  برچیده  را  درکشور  کار  و  کسب  فضای 
بروکراسی اداری برای شرکت ها دانش بنیان دانسته 
و بر ارتقای رتبه جهانی ایران در بهبود فضای کسب 

و کار تاکید کردند. 
چندی پیش جدیدترین گزارش بانک جهانی 
درباره رتبه کشورهای جهان در بهبود فضای کسب 
و کار منتشر شد و علی رغم همه انتظارات کشورمان 
با سقوط در این رده بندی رو به رو شد به طوری که 

ایران از رتبه 118 به 120 رسید.
و  بازرگانی و صنایع  اتاق  درهمین حال؛رئیس 
معادن تهران با اشاره به دلایل کاهش رتبه ایران 
درفضای کسب و کار گفته است که برای جلوگیری 
از خام فروشی باید زیرساخت های تولید محصولات 

در کشور ایجاد شود.
"مسعود خوانساری" درخصوص تنزل رتبه ایران 
درفضای کسب و کار اظهار داشت: رتبه ایران با توجه 
به گزارش بانک جهانی از 118 به 120 تنزل کرده 
است و باید دلایل این امر را از دولت سؤال کرد.وی 
با اشاره به اینکه مشکلات و موانع زیادی پیش روی 
فعالان اقتصادی قرار دارد،افزود:سیاست های تأمین 
با مشکل  مجوزها همچنان  موضوع  و  اجتماعی 
روبروست؛ همچنین تعرفه ها که به طور مداوم بالا و 
پایین می رود، از مشکلاتی است که درسر راه کسب 

و کار در ایران وجود دارد.
اظهار  مالیات ها  موضوع  به  اشاره  با  خوانساری 
داشت: سیاست های مالیاتی و مشکلاتی که در این 
خصوص پیش روی فعالان اقتصادی قرار دارد هم 
از دیگر مشکلاتی است که فضای کسب و کار در 
ایران را با مانع روبرو کرده است.رئیس اتاق بازرگانی و 
صنایع و معادن تهران تصریح کرد: تمامی این موارد 
باعث شده که رتبه ایران در فضای کسب و کار باز 

هم تنزل کند.
این در حالی است که "کاظم جلالی" رئیس 
در  اسلامی  شورای  مجلس  های  پژوهش  مرکز 
نشست علنی چهارشنبه 7 مهرماه مجلس گزارش 
مرکز پژوهش ها را درباره اولویت بندی و تعیین 
راهبردهای مجلس دهم قرائت کرد که در بخشی 
از آن آمده است:درخصوص بهبود فضای کسب و 
کار، براساس برآورد مرکز پژوهش ها از تشکل های 
اقتصادی سراسر کشور که به صورت دائمی انجام 
می شود رتبه ایران 17 از بین 21 کشور منطقه 
در سهولت کسب و کار است. باید توجه داشت در 
این حوزه نیاز به قانونگذاری نیست و باید قانون اصل 
چهل و چهارم قانون اساسی و قانون بهبود مستمر 
محیط کسب و کار و همچنین قانون رفع موانع تولید 
رقابت پذیر و ارتقا نظام مالی کشور به درستی اجرایی 

شود بنابراین مسئله نظارت مجلس است.
 

کوهکن: تسهیل صدور مجوزهای کسب 
وکار جدی گرفته نمی شود

در همین رابطه محسن کوهکن ، عضو کمیسیون 
صنایع و معادن مجلس شورای اسلامی با بیان اینکه 
ظرفیت کاهش  رتبه ایران در فضای بهبود کسب 
و کار با مقررات زدایی و تسهیل صدور مجوزهای 
کسب و کار شدنی است، می گوید: شورای مقررات 
زدایی و تسهیل صدور مجوزهای کسب و کار که از 
سال 93 تأسیس شد تاکنون خیلی جدی گرفته 

نشده است.
نماینده مردم لنجان در مجلس شورای اسلامی با 
بیان اینکه بخشی از قوانین موازی و مزاحم کسب و 
کار شناسایی شده است، گفت: بهبود فضای کسب 
وکار محور مزیت رقابتی و تسریع بخش توسعه 

صادرات و حوزه در بازارهای جهانی است.
وی در ادامه با اشاره به اینکه بهبود فضای کسب و 

کار از الزامات ایجاد فضای رقابتی است، اظهارداشت: 
این شاخص به عنوان بسترساز خصوصی سازی نیز از 

اهمیت بسزایی برخوردار است.
محرکه  نیروی  کرد:تولید  تصریح  کوهکن 
هراقتصادی است و بدون این مهم چرخ اقتصاد دیر 
یا زودلنگ خواهد ماند زیرا تکیه بر هرمنبع دیگری 

غیر از تولید همیشگی نخواهد بود.
وی با اذعان اینکه مهمترین اصل در اقتصاد توجه 
به تولید داخلی است، پابراز داشت: فرهنگ تولید باید 
در جامعه گسترش پیدا کند،به گونه ای که توجه به 
تولیدداخلی و ایجاد شغل جزو ارزش های حاکم و 

حتی مقدس جامعه شمرده شود.
عضوکمیسیون صنایع و معادن مجلس شورای 
اسلامی،گفت:تنها از طریق حمایت از تولید،بخش 
خصوصی و تجدیدنظر در روش های فعلی حمایتی 

می توان رشد و توسعه اقتصاد را انتظار کشید.
وی افزود:حذف و یا اصلاح برخی قوانین دست و 
پاگیر که سم مهلک و ضربه آخر به بدنه تولید است، 
تسریع و تسهیل نحوه تزریق اعتبارات و تسهیلات 
به بخش های تولیدی، کاهش بروکراسی های اداری 
و اصلاح نظام مدیریتی ناکارآمد که در بسیاری 
مواقع بیش از تحریم های خارجی برای تولید داخلی 
خطرناک است از جمله اقداماتی است که باید در این 

راستا صورت گیرد.
  جعفرزاده ایمن آبادی: قوانین بهبود فضای 

کسب و کار در کشور کافی است
غلامعلی جعفرزاده ایمن آبادی با اشاره به بهبود 
فضای کسب و کار در دولت یازدهم،گفت: حرف ما 
این است که دولت در خصوص بهبود محیط کسب 
و کار اگر از لحاظ قوانین موجود مشکل دارد باید به 

مجلس لایحه بدهد.
وی افزود:تصور ما این است که قوانین موجود به 
اندازه کافی وجود دارد؛اما با توجه به فضای تحریم 
پساتحریم و پسابرجام انتظارمان این بود که دولت در 
قوانین بازنگری داشته باشد و قوانین مورد نیاز در این 

حوزه را از ما بخواهد.
نماینده مردم رشت در مجلس شورای اسلامی 
تاکید کرد:برای بهبود محیط کسب و کار پیشنهاد 
ما این است که دولت قوانین مورد نیاز وخلاء های 
قانونی و قوانین زائد را به مجلس اعلام کند تا ما 

بتوانیم کاری در این حوزه انجام دهیم.
وی با بیان اینکه فضای کسب و کار متشکل از 
چند سیستم از جمله قوانین بانکی، قوانین مالیاتی 
و قوانین گمرکی است، افزود:دولت اگر می خواهد 
رشد اقتصادی 8 درصدی داشته باشد،تراز تجاری 
صادرات به واردات مثبت شود، واردات کاهش و خط 

تولید افزایش یابد،کشور از رکود خارج وتولید محور و 
صادرکننده بشود و اقتصاد درون زای برون گرا داشته 
باشد،باید کارگروهی برای این موضوع تشکیل دهد.

های  تولیدکنننده  پسابرجام  فضای  در  دولت 
باسابقه را فراموش نکند

درخصوص  همچنین  آبادی  ایمن  جعفرزاده 
در  کار  نیروی  ظرفیت  از  درصدی   30 استفاده 
کارخانه های کشور خاطرنشان کرد: دغدغه ای که 
در زمینه تولید وجود دارد این است که در فضای 
پسابرجام که سرمایه گذاران خارجی تکنولوژی روز 
دنیا را با خود به کشور آورده اند،صنایع تولیدی که 
در دوران تحریم با ما همگام بوده اند،قدرت رقابت با 

فضای اقتصادی فعلی را ندارند.
عضوکمیسیون برنامه، بودجه و محاسبات مجلس 
باید  دولت  تمرکز  کرد:  تصریح  اسلامی  شورای 
روی این موضوع باشد که مبادا درجذب سرمایه 
گذاری،تولیدکنننده های باسابقه که با ماشین آلات 
قدیمی کار می کردند، فراموش کند به این معنا که 
وقتی سرمایه گذاری می آید به تولیدکننده آسیب 

نرسد.
 گرمابی: بروکراسی اداری مهم ترین مانع 

بهبود فضای کسب و کار
دولت  اقدامات  به  اشاره  با  گرمابی  حمید 
درخصوص بهبود فضای کسب و کار ،گفت: به نظر 
می رسد که دولت در زمینه بهبود فضای کسب و 
کار نتوانسته موفق عمل کند و زمانی که به لحاظ 
آماری فضای کسب و کار در کشور خود را با سایر 
کشورهای پیشرفته دنیا مقایسه می کنیم،می بینیم 
که هنوز فاصله زیادی تا رسیدن به شرایط مطلوب 

وجود دارد.
وی با بیان اینکه شرایط در 2-3 سال اخیر نسبت 
به گذشته بهبود پیدا کرده است،تاکید کرد:درحال 
حاضر جایگاه ما در فهرست کشورهایی که فضای 
کسب و کار آن ها بهبود پیدا کرده 30 رتبه ارتقاء 
روبرو  این حوزه  با مشکلاتی در  بازهم  داشته،اما 

هستیم.
نماینده مردم نیشابور و فیروزه در مجلس شورای 
موانع  ترین  مهم  از  یکی  اینکه  بیان  با  اسلامی 
بر سر بهبود فضای کسب و کار بروکراسی اداری 
است،خاطرنشان کرد:در بسیاری از کشورها کسی 
بیزینس جدیدی را شروع  که می خواهد کار و 
کند،به فاصله چند هفته این کار را انجام می دهد؛اما 
درکشور ما چنین فردی 6 ماه باید همه هزینه و توان 
خود را صرف کند و دنبال مجوز گرفتن و طی کردن 
مراحل اداری باشد تا بتواند کار خود را شروع کند که 
امیدواریم در این جهت اقدامات موثری صورت گیرد.

وی با اشاره به اینکه بروکراسی موجود در برخی 
سازمان ها بسیار زمان بر و اذیت کننده است،ادامه 
داد: برای راه اندازی یک واحد تولیدی افراد باید از 
بعضی ادارات چندین امضا بگیرند تا مجوز تاسیس 
آن واحد تولیدی را اخذ کنند،در حالیکه اگر قرار 
است به بهبود فضای کسب و کار کنیم ضروری 
است که در راه تاسیس واحدهای تولیدی کمترین 

بروکراسی را ایجاد کنیم.
در شرایط رکود فشار مالیاتی به واحدهای 

تولیدی نتیجه عکس دارد
گرمابی بااشاره به اینکه یکی دیگر از موارد موثر در 
بهبود فضای کسب و کار مباحث مربوط به مالیات 
است،افزود: در این زمینه شفاف بودن و متناسب با 
وضعیت رکود یا رونق بودن مالیات مهم است و به 
عنوان مثال در شرایط فعلی که کشور در رکود به 
سرمی برد،فشار مالیاتی به واحدهای تولیدی نتیجه 
عکس دارد؛درحالی که باید به واحدهایی که در رکود 
هستند به هر روش و قیمتی که می شودکمک کرد 

تا آن ها سرپا ایستاده و به رونق برسند.
عضوکمیسیون صنایع و معادن مجلس شورای 
اسلامی با بیان اینکه اغلب واحدهای تولیدی کوچک 
و متوسط صادرات محور نیستند، تصریح کرد:در 
حالی که وزارت صنعت یا اصناف مربوطه می توانند 
به طور متمرکز به تولیدکنندگان داخلی در مباحث 
تجارت خارجی نیز کمک کنند تا آن ها بتوانند غیر 
از بازار داخل به صادرات هم به چشم یک بازار خیلی 

خوب نگاه کنند.
  قاضی پور:رتبه ایران در فضای کسب و کار 

باید به زیر ۵۰ برسد
عضوکمیسیون صنایع و معادن مجلس شورای 
اسلامی گفت: در بهبود فضای کسب و کار رتبه 
کشور ما اخیرا از سوی بانک جهانی 152 اعلام شده 
در حالی که باید به رتبه کمتر از 50 دست پیدا 

کنیم.
نادر قاضی پور درگفت و گو با خبرنگار خبرگزاری 
خانه ملت با اشاره به اقداماتی که دولت باید برای 
بهبود فضای کسب و کار در کشور انجام دهد گفت: 
در بهبود فضای کسب و کار بر اساس اعلام بانک 
جهانی رتبه کشور ما اخیرا 52 اعلام شده درحالی 
که اگر آمار دقیق بدهند به رتبه 80 نیز می رسیم 
اما باید شرایط را طوری فراهم کنیم که رتبه کشور 

به کمتر از 50 برسد.
دولت زمینه جذب سرمایه گذاری ایرانیان 

خارج از کشور را فراهم کند
وی افزود:دولت باید بتواند اعتماد ایرانیان خارج از 
کشور که مدتی با سرمایه ملت در آن سوی مرز 

سرمایه دار شده اند، جلب کند و از آن ها برای 
سرمایه گذاری و ورود کشورهای خارجی به بازار 

اقتصاد و تولید کشور دعوت کند.
نماینده مردم ارومیه در مجلس شورای اسلامی 
تاکید کرد: از زمان روی کار آمدن دولت یازدهم 
چندین قانون برای حل مشکلات سرمایه گذاری 
و کاهش داد رتبه ایران در رنکینگ جهانی بهبود 
فضای کسب و کار گذرانده ایم اما دولت متاسفانه تا 

کنون این کار را انجام نداده است.
عضوکمیسیون صنایع و معادن مجلس شورای 
اسلامی تصریح کرد: سرمایه گذاران خارجی که با 
قصد سرمایه گذاری در ایران وارد کشور می شوند با 
مشکلاتی در حوزه  در محیط زیست، منابع طبیعی 
و سیستم بانکی مواجه می شوند چراکه با وجود 
وعده هایی که برای رفع تحریم ها با اجرای برجام 
داده شده اما هنوز بسیاری از مشکلات سیستم ارزی 
و بانکی ما را حل نشده است که جای دارد دولت 
باید در این زمینه شرایط بهتری برای سرمایه گذاران 

فراهم کند.
رییس کل بیمه مرکزی نسبت به نرخ 
شکنی بیمه های تکمیلی هشدار داد 

رییس کل بیمه مرکزی نسبت به نرخ شکنی بیمه 
های تکمیلی و درمان شرکت های بیمه هشدار داد 
و گفت: در صورت ادامه این روند بیمه مرکزی در این 

زمینه وارد عمل خواهد شد. 
ناصر همتی افزود: آمارها نشان می دهد در 6 
ماه نخست امسال در مقایسه با مدت مشابه سال 
گذشته پرداخت خسارت بیمه های تکمیلی 28 
درصد افزایش یافته است.رییس کل بیمه مرکزی 
یادآورشد: این در حالی است که حق بیمه دریافتی 
شرکت های بیمه در بخش بیمه های تکمیلی 
معادل 8 درصد بوده است.وی افزود: رقابت شرکت 
تکمیلی درمان  بیمه های  بیمه در بخش  های 
بسیار زیاد شده است و در صورت ادامه این روند 
بیمه مرکزی در آینده نزدیک وارد عمل خواهد 
شد.همتی بیمه های تکمیلی درمان را پاشنه آشیل 
صنعت بیمه دانست و گفت: شرکت های بیمه به 
امید جذب حق بیمه های زیاد اقدام به نرخ شکنی 
می کنند تا بتوانند منابع بیشتری جذب کنند.به 
گزارش ایرنا؛ بهروز ناظمی کارشناس بیمه نیز به 
تازگی اعلام کرد گزارش مقدماتی استخراج شده 
از عملکرد 6 ماهه صنعت بیمه کشور نشان می 
دهد بیمه های درمان 30 درصد حق بیمه تولیدی 
معادل 4186 میلیارد تومان را تشکیل می دهد.

پنج شرکت بیمه )ایران، دانا، آسیا، البرز، پارسیان( 
بیش از 83 درصد بازار بیمه درمان تکمیلی را در 
اختیار دارند و بقیه شرکت های بیمه )23شرکت( 
17درصد بازار را پوشش می دهند.برخی از پنج 
شرکت اول فعال بیمه در رشته درمان نسبت به 
نرخ رشد دو رقمی و  از  مدت مشابه سال قبل 
بیش از 50 درصد رشد برخوردارند و حتی چند 
شرکت بیمه دارای نرخ رشد سه رقمی هستند، در 
شرایطی که نرخ رشد کل صنعت در رشته درمان 
حدود 11درصد است.این در حالیست که نرخ رشد 
خسارت )بدون احتساب خسارت معوق( در حدود 
سه برابر نرخ رشد حق بیمه درمان است. فاصله سه 
برابری بین نرخ رشد حق بیمه و خسارت دارای آثار 
مخرب و منفی بر رشته درمان بوده و موجب نبود 
تعادل در این رشته خواهد شد و با عنایت به سهم 
30 درصدی درمان در پرتفوی صنعت بیمه سایر 
رشته های بیمه ای را نیز تحت تاثیر قرار خواهد 
داد؛ عمل به تعهدات آتی شرکت بیمه در قبال 
بیمه شدگان و مراجع ذرمانی و همچنین سایر 
تعهدات را با مشکل جدی مواجه کرده و به اعتبار 

صنعت بیمه خدشه وارد خواهد کرد.
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جهانگیری: 

گودرزی در این سه سال تلاشش را کرد اما 
نیاز به یک فرد تازه نفس دیگری است

معاون اول رئیس جمهور گفت: گودرزی در این سه سال تلاش کرده اما نیاز به یک 
فرد تازه نفس دیگری است.

اسحاق جهانگیری در مراسم تودیع و معارفه وزیر ورزش و جوانان اظهار داشت: خدا 
را شکر توفیق نصیب شد در محفل ورزشی و جوان حضور پیدا کردیم. گودرزی که در 
طَی مسئولیت خود صادقانه آنچه در توان داشت در خدمت ورزش گذاشت. سلطانی 
فر از چهره های آشنا و مدیری با سابقه است. هر جا بوده شاهد موفقیت او بودیم و 
امیدواریم در این مدت سخت موفق باشد. وی هر جا که دید دولت نیاز دارد آماده 

خدمت بوده است.
وی ادامه داد:ما در همه بخش ها اگر مطالعه کنیم متوجه می شویم عواملی باعث 
موفقیت بوده و وزارت ورزش هم مستثنی نیست که دو حوزه مهم را باید پوشش دهد. 
باید با نگاه علمی این وزارتخانه را پیش ببریم. فضای جامعه جوان است و ورزش هم در 
جهان جدید با ویژگی هایی همراه است که در همه مسائل تاثیر می گذارد. ورزش الان 

در سیاست تاثیر می گذارد پس جامعه جوان باید به دقت بررسی شود.
معاون اول رئیس جمهور گفت: باید به این موضوع توجه کنیم آیا این ساختار به 
نیازهای جوانان پاسخگوست؟ بارها گودرزی خواست جوانان و ورزش جدا شود اما به 
نتیجه نرسیدیم. فکر می کنم سلطانی فر باید جوانان را به شدت مورد توجه قرار دهد 

چون سهم عمده ای از جمعیت ما جوان است.
را در  تاثیرگذارترین سهم  اینکه ورزش جایی است که  به  اشاره  با  جهانگیری 
سرمایه های اجتماعی دارد، عنوان کرد: امروز قهرمانان به عنوان گروه های مرجع مورد 
توجه مردم هستند و می توانند به عنوان الگو و سفیر در میادین حضور پیدا کنند. دولت 
به این مجموعه توجه دارد. گودرزی هم در این سه سال تلاش کرده اما نیاز به یک 
انسان تازه نفس دیگری است. امیدوارم در آینده شاهد موفقیت های بیشتری باشیم و 

دولت هم در حد وسع خود توجه دارد.

سلطانی فر:

 نمی گویم فساد در ورزش بیشتر از سایر 
حوزه هاست

وزیر ورزش و جوانان گفت: نمی گویم فساد در ورزش بیشتر از سایر حوزه هاست، اما 
باید آن را از ناپاکی ها بزداییم.

مسعود سلطانی فر در مراسم تودیع و معارفه وزرای جدید و قدیم ورزش و جوانان 
گفت:  از همه ورزشی ها، رسانه و همه کسانی که در مراسم هستند تشکر می کنم. از 

گودرزی هم تشکر می کنم و می دانم حضور او در وزارت ورزش مؤثر بود.
وی افزود: شهادت می دهم او با دغدغه، مسائل این وزارتخانه را پیگیری کرده است. 
برنامه هایم را بارها گفته ام و خلاصه اصول مدیریتی را می گویم؛ اولین اصل که سیاست 
مهم است تعامل گسترده با همه دستگاه هایی است که با جوانان درگیر هستند. نکته 
دوم نظارت دائمی به امور وزارتخانه و استانهاست. من مدیر میدانی هستم و دایم بر 
کارها نظارت دارم. این نظارت دائمی باعث افزایش بهره وری می شود. 50 درصد کار 

مدیر نظارت است.
وزیر ورزش و جوانان تصریح کرد: محور بعدی انتخاب شایسته سالاری است. 
ظرفیت های خوبی در هر وزارتخانه است و باید شرایط ظهور استعدادیابی را فراهم 
کنیم. موضوع دیگر فعال کردن بخش خصوصی است تا خودشان سرمایه گذاری را یک 

فرصت بدانند. در این صورت مشکلی نخواهیم داشت.
سلطانی فر تصریح کرد: محور بعدی، مبارزه با فساد در ورزش است؛ نمی گویم فساد 
در ورزش بیشتر از سایر حوزه هاست، اما باید آن را از ناپاکی ها بزداییم. موضوع بعدی 
مدیریت منابع مالی است؛ ما پروژه های نیمه کاری زیادی داریم؛ حدود 68 ورزشگاه 5 

تا 15 هزار نفره داریم که 3 هزار میلیارد نیاز داریم.
وی خاطر نشان کرد:  موضوع بعدی توجه جدی به ورزش بانوان است؛ استفاده از 
تجربه پیشکسوتان موضوع دیگر است. اصلاح ساختار وزارت ورزش و طرح جامع 
ورزش و جوانان محور بعدی است. محور بعدی ایجاد امکانات برای جام جهانی و حضور 
تاریخی در المپیک 2020 است. حاکم بودن ارزش های اخلاقی در محیط ورزشی از 

دیگر برنامه هاست. موضوع آخر چابک کردن وزارت ورزش است.

رئیس فدراسیون وزنه برداری:

میزبانی ژاپن بسیار ضعیف است
رئیس فدراسیون وزنه برداری که برای رقابتهای قهرمانی نوجوانان و جوانان آسیا به ژاپن 

سفر کرده، سطح میزبانی این مسابقات را بسیار ضعیف و دور از انتظار خواند.
علی مرادی در خصوص میزبانی ژاپنی ها دراین دوره از مسابقات قهرمانی جوانان و 
نوجوانان آسیا تاکید کرد: برای ما هم تازگی داشت ژاپن در برگزاری مسابقات این گونه 
ضعیف عمل کند. تا این لحظه هیچ چیز ایده آل نیست و از لحاظ اسکان و تغذیه نیز 

با کمبودهای زیادی مواجه هستیم.
رئیس فدراسیون وزنه برداری در خصوص پیش بینی عملکرد نوجوانان و جوانان در 
رقابتهای قهرمانی آسیا تصریح کرد:ارزیابی ما از صحبت های کادر فنی این است که 
وضعیت تیمی قابل قبولی داریم و انتظار می رود اکثر وزنه برداران ما عملکرد مطلوبی 

داشته باشند.
وی با تایید خبر میزبانی کشورمان در دومین دوره رقابتهای بین المللی جام فجردر 
استان خوزستان و شهر اهواز اضافه کرد: در جلسه اجرایی هیأت رییسه کنفدراسیون 
آسیا، ایران برای میزبانی دومین دوره رقابتهای بین المللی جام فجر در تاریخ 14 تا18 
اسفند در اهواز اعلام آمادگی کرد که امیدواریم فردا درنشست هیات رییسه مورد تایید 

اعضای کنگره قراربگیرد.
آسیا  باشگاههای  جام  رقابتهای  برگزاری  نحوه  به  اعتراض  در خصوص  مردای 
خاطرنشان کرد: با توجه به جلسه هیأت رییسه، جلساتی را با مسئولان اجرایی 
کنفدراسیون آسیا داشتم واعتراض رسمی مبنی برتغییرات غیر قابل قبول و ضعف کادر 

برگزاری مسابقات باشگاههای آسیا در دوحه قطر را ارائه دادیم.
برهمین اساس اعتراض ما مورد قبول قرار گرفت و تصمیم بر آن علاوه بردو تیم ذوب 
آهن و ملی حفاری، تیم نیروی زمینی نیز به  عنوان سومین نماینده باشگاهی وزنه 

برداری ایران در این رویداد بین المللی حضور یابد. 
بنابراین سهمیه کشورمان از دو به سه تیم باشگاهی تغییر یافت. همچنین مقرر شد 
هر سه تیم با ترکیب کامل عازم مسابقات قطر کاپ شوند. بنابراین خوشحال هستم که 
توانستیم با رایزنی یک سهمیه اضافه برای باشگاه های فعال وزنه برداری ایران بدست 

آوریم.

داورزنی: 

اختلاف فدراسیون ها در مورد تغییرات 
اساسنامه ها قابل حل است

رئیس فدراسیون والیبال گفت: اختلاف فدراسیون ها در خصوص تغییرات اساسنامه ها 
قابل حل است.

 محمدرضا داورزنی در حاشیه مراسم تودیع و معارفه وزیر ورزش و جوانان گفت: با 
توجه به برنامه هایی که سلطانی فر اعلام کرده است دو هدف کوتاه مدت و درازمدت 

تعیین شده است که تبیین استراتژی درازمدت می تواند کمک زیادی به ورزش کند.
وی ادامه داد: سلطانی فر تعاملات بسیار خوب و رابطه خوبی با دولت دارد که می تواند 
با تعامل خوب با مجلس و دولت و همکاری خوب با فدراسیون ها برنامه های کوتاه مدت 

9 ماهه و درازمدت تا  المپیک 2020 را به خوبی پیش ببرد.
رئیس فدراسیون والیبال درباره اختلافات به وجود آمده در خصوص تغییرات 
اساسنامه های فدراسیون ها گفت: این مشکلات لاینحل نبود و با تدبیر و مدیریت قابل 
حل است که باید همکاری بین وزارت، فدراسیون ها و کمیته ملی المپیک وجود داشته 

باشد تا به کمک یکدیگر از این موضوعی که پیش آمده عبور کنیم.
وی افزود: این موضوع کاملا داخلی است و نهادهای بین المللی نمی توانند دخالت 
کنند و می تواند با تعامل بهتر وزارتخانه، فدراسیون ها و کمیته ملی المپیک حل شود. 
مطمئن هستم سلطانی فر با توجه به نوع کاری که انجام داده است و نحوه مدیریتی اش 

در برقراری این تعاملات موفق خواهد بود.
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لاریجانی:

ورود خیرین به نفع ورزش کشور است
رئیس مجلس شورای اسلامی گفت: تلاش برای فرهنگ سازی ورود خیرین به 

عرصه ورزش به نفع کشور است و برای تحقق این موضوع باید تلاش شود.
  علی لاریجانی ظهر دیروز در دیدار با مدیرکل و معاونین اداره کل ورزش و جوانان 
استان قم در سخنانی اظهار کرد: اداره کل ورزش و جوانان قم باید برای واگذاری 
پروژه ها تلاش کند زیرا ورود بخش خصوصی و خیرین ورزش یار در ورزش به نفع 
ورزش کشور است و برای فرهنگ سازی این موضوع باید تلاش شود.وی تصریح کرد: 
صرفاً استفاده از خیرین ورزش یار کافی نیست، بلکه باید از روش های مختلفی به 
منظور تکمیل پروژه های ورزشی استفاده شود و امید است مردم سرمایه های خود را 
به سمت ورزش بیاورند البته باید باورمان شود که این کار به نفع ورزش است.رئیس 
مجلس شورای اسلامی با اشاره به وزارتخانه ورزش و جوانان تصریح کرد: در گذشته 
امور ورزش در این وزارتخانه بر امور جوانان غلبه داشت و موضوع جوانان رها شده بود، 
بنابراین باید توجه ویژه ای به جوانان شود و امکانات خوبی در اختیار آن  ها قرار بگیرد.وی 
خاطرنشان کرد: مسئله آموزش برای جوانان بسیار مهم است و این امر باید در زمینه 
ازدواج پررنگ تر باشد تا مشکلات موجود در این زمینه حل شود، ضمن اینکه وزارت 
ورزش و جوانان نیز به موضوع جوانان توجه ویژه ای داشته باشد و شرایط ازدواج جوانان 
در کشور تسهیل شود.لاریجانی در ادامه با تاکید بر لزوم تقویت امکانات ورزشی در 
منطقه نیروگاه قم تصریح کرد: برای تسریع در تکمیل پروژه های نیمه تمام ورزشی در 
قم باید این پروژه ها به بخش خصوصی واگذار شود و مجلس اختیار انجام این کار را به 
دولت نیز داده است.نماینده مردم قم در خانه ملت اضافه کرد: با توجه به جمعیت قابل 
توجه در استان قم امکانات ورزشی در استان محدود است، بنابراین باید از روش های 
مختلف برای تقویت امکانات ورزشی استفاده شود، در این راستا می توان از ظرفیت 
خیرین استفاده کرد.رئیس مجلس شورای اسلامی همچنین با تاکید بر لزوم تقویت 
امکانات ورزشی در منطقه نیروگاه شهر قم و همچنین شهرک پردیسان تصریح کرد: 
وزارت ورزش و جوانان باید علاوه بر توجه به بخش ورزش به موضوع مسائل جوانان نیز 
توجه کند.وی همچنین با بیان اینکه سن ازدواج در کشور بالا رفته، تاکید کرد: افزایش 
سن ازدواج در کشور می تواند مشکلاتی را به همراه داشته باشد، بنابراین وزارت ورزش 
و جوانان باید شرایط ازدواج جوانان در کشور را تسهیل کند و در این رابطه خیرین 

انگیزه های خوبی برای تسهیل ازدواج در کشور دارند که باید استفاده شود.

جمعه این هفته صورت می گیرد

میزبانی ایثار قم از جانبازان فارس
 در آغاز لیگ برتر بسکتبال با ویلچر

تیم بسکتبال با ویلچر ایثار قم در نخستین گام از فصل جدید مسابقات لیگ برتر 
بسکتبال با ویلچر مردان باشگاه های کشور به مصاف تیم جانبازان فارس می رود.

دور جدید رقابت های لیگ برتر بسکتبال با ویلچر مردان باشگاه های کشور از 
روز جمعه بیست و یکم آبان ماه بر اساس برنامه ریزی انجام شده از سوی انجمن 

بسکتبال با ویلچر فدراسیون ورزش های جانبازان و معلولین رسما آغاز می شود.
امسال نیز هشت تیم در مسابقات لیگ برتر بسکتبال با ویلچر باشگاه های کشور 
حضور دارند و از عصر بیست و یکمین روز آبان در دو گروه چهار تیمی بازی های خود 
را رسما آغاز می کنند، در حالی که ایثار قم باید در گام نخست از تیم تازه وارد به لیگ 
برتر یعنی جانبازان فارس میزبانی کند.تیم های بسکتبال با ویلچر ایثار قم، پیام مخابرات 
اصفهان، شهرداری اراک، حفاری اهواز، هیأت زنجان، جانبازان فارس، شهرداری آمل 
و پگاه فارس در مسابقات فصل 1395 لیگ برتر بسکتبال با ویلچر باشگاه های کشور 
برای به دست آوردن مقام قهرمانی به رقابت می پردازند.در گروه نخست از مرحله 
مقدماتی مسابقات فصل جدید لیگ برتر بسکتبال با ویلچر تیم های ایثار قم، پیام 
مخابرات اصفهان، شهرداری اراک و جانبازان فارس به شکل دوره ای رقابت می کنند 
و چهار تیم گروه دوم نیز تیم های شهرداری آمل، پیام مخابرات اصفهان، پگاه فارس 
و هیأت زنجان هستند.با توجه به برنامه اعلام شده از سوی انجمن بسکتبال با ویلچر 
فدراسیون ورزش های جانبازان و معلولین، تیم ایثار قم در نخستین مسابقه خود از 
ساعت 16 روز جمعه هفته جاری در سالن شهدای بهزیستی قم میزبان تیم تازه وارد 
به لیگ برتر یعنی تیم بسکتبال با ویلچر جانبازان فارس است.همچنین دومین بازی 
شاگردان جواد شهره غلامی در تیم بسکتبال با ویلچر ایثار قم از مرحله مقدماتی فصل 
جدید پیکارهای لیگ برتر بسکتبال با ویلچر باشگاه های کشور از ساعت 16 روز جمعه 
پنجم آذر ماه در میهمانی تیم با سابقه لیگ برتر یعنی شهرداری اراک انجام می شود.

سرانجام در هفته پایانی از نیم فصل نخست مرحله گروهی لیگ برتر بسکتبال با ویلچر، 
مدافع عنوان قهرمانی لیگ های 93 و 94 لیگ برتر یعنی ایثار قم در سومین بازی خود 
روز نوزدهم آذر ماه در سالن شهدای بهزیستی پذیرای نماینده خوزستان یعنی تیم 
حفاری اهواز خواهد بود.بسکتبالیست های جانباز و معلول تیم ایثار قم بعد از دو بازی 
خانگی و یک میهمانی در نیم فصل نخست لیگ برتر، باید در دو بازی خارج از خانه 
و یک مسابقه خانگی نیم فصل دوم بازی ها به میدان بروند، در حالی که در قم از تیم 
شهرداری اراک میزبانی می کنند و در میهمانی تیم های حفاری اهواز و جانبازان فارس 

نیز به میدان خواهد رفت.

فغانی:فعلا تا جام جهانی قضاوت می کنم
بی توجهی  از  گلایه  با  ایران  فوتبال  بین المللی  داور 
مسئولان نسبت به قضاوت تیم داوری ایران در فینال 
المپیک ریو، گفت: توقع داریم به ما هم همانند مدال آوران 

ورزش ایران در المپیک توجه کنند.
علیرضا فغانی درباره مهم ترین مشکلات حال حاضر 
فوتبال ایران، اظهار کرد: مشکلات داوری همواره وجود 
داشته است و متاسفانه دیدگاهی که شایسته جامعه 
داوری باشد صورت نگرفته است. با توجه به روی کار آمدن 
کامرانی فر و جوانی او امیدوارم که فضای کار به اندازه کافی 
برای او فراهم شود تا بتواند برنامه های خود را عملیاتی کند.

وی در ادامه درباره اشتباه های داوری در لیگ و انتقادات 
صورت گرفته، خاطرنشان کرد: هر کس که مسئول کمیته  
داوران شود باز هم اشتباه های داوری وجود خواهد داشت، 
همان طور که مربیان و بازیکنان نیز فوتبال اشتباه می کنند 
داوران نیز اشتباه در کارشان رخ می دهد و نباید برخی 
مربیان و مدیران عامل به خاطر این که جایگاه شان به خطر 

نیافتد تقصیرها را بر گردن داوران بیاندازند.
فغانی درباره سیاست فدراسیون فوتبال از میدان دادن 
به داوران جوان و ارزیابی خود از این موضوع، تصریح کرد: 
کار بسیار خوبی است، چرا که باید جایگزین برای داوران 
پیشکسوت و با تجربه پیدا شود و همین جوانان کار خود را 
آغاز کنند تا پس از کسب تجربیات لازم در آینده پرچمدار 
داوری ایران شوند. همان طور که در عرصه مربیگری و 
بازیکنان فوتبال نیز جوانگرایی صورت گرفته است، باید 
به داوران جوان نیز اعتماد کرد و به آنها فرصت کافی داد. 
می دانم که اشتباه های داوری نیز وجود دارد اما چاره ای جز 
صبر و تحمل نیست. چرا که این موضوع به نفع فوتبال 
ایران خواهد بود. داوران جوان هم مانند بازیکنان و مربیان 
جوان نیازمند تشویق و حمایت هستند و مسئولان چاره ای 
جز این ندارند که برای خالی نماندن عرصه به داوران جوان 

میدان بدهند.

فغانی در ادامه درباره موفقیت های خود در عرصه داوری 
و این که تا چه زمانی به داوری در فوتبال ادامه  خواهد داد، 
گفت : هدف من قضاوت در جام جهانی فوتبال بوده و فعلا 
تا جام جهانی روسیه قضاوت خواهم کرد، اما بعد از جام 
جهانی مشخص نیست. اگر قضاوت در جام جهانی 2018 
روسیه انگیزه من را تامین کند دیگر ادامه نمی دهم و همه 

چیز به آن زمان بستگی دارد.
داور بین المللی فوتبال ایران درباره قضاوت در فینال 
المپیک که 2016 ریو و این که آیا تقدیر درخور آنها از 
سوی مسئولان ورزش ایران صورت گرفته است یا خیر؟ 
خاطر نشان کرد: متاسفانه مسئول مربوطه نگاه خوبی 
به داوران و حمایت از آنها ندارد. امیدوارم دید مسئولان 
داوران  به  نسبت  و جوانان  وزارت ورزش  در  مخصوصا 
که  برسد  زمانی  نمی کرد  فکر  هیچ کس  کند.  تغییر 
یک تیم داوری ایرانی قضاوت فینال المپیک را بر عهده 

بگیرد. دیگر وقت این حرف ها گذشته که داوری عشق 
و علاقه می خواهد. داوران ما حرفه ای هستند و باید به 

درخواست هایشان توجه شود.
وی در پاسخ به این سوال که چه درخواست از مسئولان 
ورزش ایران دارد، گفت : رو راست بگویم که توقع داریم 
همان طور که به ورزشکاران مدال آور المپیک پاداش 
دادند، همانند آنها نیز به ما پاداش بدهند، اما همان طور که 
گفتم متاسفانه مسئول مربوطه که نمی خواهم نامی از او 
ببرم توجه کافی به داوران ندارد.فغانی در ادامه صحبت های 
خود درباره برنامه های آینده خود، گفت : قرار است آخر 
آبان ماه سال جاری به مالزی سفر کنم تا در کلاس سالیانه 
داوران که از طرف AFC برگزار می شود شرکت کنم. قرار 
است در حاشیه این مراسم از تیم سه نفره داوری ایران که 
 AFC در فینال المپیک حضور داشتیم از سوی مسئولان

تقدیر به عمل آید.

 مرفاوی:دلیلی ندارد با منصوریان کری بخوانیم

لیورپول به دنبال سردار آزمون در زمستان

سرمربی صبای قم گفت:هروقت به تیم ملی دعوت می شدم اولین نفری که به من زنگ 
می زد و تبریک می گفت مرحوم پورحیدری بود. 

عبدالصمد مرفاوی در خصوص شرایط تیمش قبل از دیدار مقابل استقلال اظهار داشت: 
شرایط تیم ما خوب است. بعد از چند روز تعطیلی تمرینات خود را از سر گرفتیم. بازیکنان 

در شرایط خوبی هستند. 
وی درخصوص وضعیت مصدومان تیمش ادامه داد: کادر پزشکی در تلاش است که آنها 
را به شرایط مسابقه برساند. امیدواریم که آنها را در اختیار داشته باشیم. البته اگر شرایط 

طوری بود که آنها توانایی حضور در میدان را نداشته باشند جوان های بسیار خوبی داریم 
که می توانند جای خالی آنها را پر کنند.

مرفاوی درخصوص اظهارنظر منصوریان درباره اینکه اعلام کرده برای مرفاوی کری نمی 
خوانم افزود: ما با یکدیگر کری نداریم. این نظر لطف منصوریان است که چنین صحبتی را 
اعلام کرده است. من باید بگویم که فوتبال است و یک رقابت سالم. هر دوی ما استقلالی 
هستیم و موردی نیست که بخواهیم کری بخوانیم. مسابقه حذفی است و یک تیم باید 
برنده شود.  سرمربی صبا در خصوص اینکه این بازی در تهران برگزار می شود خاطرنشان 
کرد: ما برگزاری بازی در تهران را به فال نیک می گیریم. من از قبل هم گفته بودم 
فرقی نمی کند که بازی کجا برگزار شود. خوشحالیم که در مراسمی که در تهران برای 
پورحیدری برگزار می شود شرکت می کنیم.  وی درباره درگذشت پورحیدری تصریح 
کرد: از فوت پورحیدری خیلی ناراحت شدم. او یک جنتلمن واقعی بود و زمانی که ما بازی 
می کردیم همیشه هوای ما را داشت. یادم است زمانی که من در استقلال بودم هروقت 
به تیم ملی دعوت می شدم اولین نفری که به من زنگ می زد و تبریک می گفت مرحوم 

پورحیدری بود. 
مرفاوی درباره دعوایی که بین پیشکسوتان استقلال از جمله قلعه نویی و معینی افتاده 
است گفت: من راجع به موضوعات افراد دیگر نمی توانم صحبت کنم. هرکسی برای 
خودش نظر و اعتقادی دارد. اما این را بگویم که هم قلعه نویی و هم معینی استقلالی 
هستند. فقط دوست دارم همه پیشکسوتان در ابتدا سالم باشند. دوم اینکه همه با هم 

دوست و رفیق باشند و احترام یکدیگر را نگه دارند. 

نشریه گاردین مدعی است باشگاه لیورپول برای رفع 
نگرانی های یورگن کلوپ مبنی از دست دادن سادیو مانه 
و دنی اینگس، شرایط جذب سردار آزمون در ماه ژانویه را 
زیر نظر گرفته است.   سردار آزمون در حال حاضر مورد 
توجه بسیاری از تیم های لیگ برتر از جمله استوک سیتی 
و اورتون نیز قرار گفته است و بعد از انتقال جنجال برانگیز از 
روبین کازان به روستوف، عملکرد تاثیرگذاری را از خود ارائه 
داده است. لیورپول نیز بعد از انتصاب مایکل ادواردز به عنوان 
مدیر دپارتمان جذب بازیکنان، عملکرد این مهاجم 21 ساله 
را در فصل جاری زیر نظر گرفته و قصد دارند در فصل نقل 
و انتقالات زمستانی، پیشنهادی مبنی بر به خدمت گرفتن 
او ارائه بدهند.  سردار آزمون در فصل جاری نقش موثری در 

صعود روستوف به مرحله گروهی لیگ قهرمانان ایفا کرده 
است و با گلزنی در برابر اندرلخت و آژاکس، از ارکان صعود 
روستوف به مرحله گروهی لقب گرفت. مهاجم تیم ملی ایران 
این روند را با گلزنی در برابر اتلتیکومادرید در مرحله گروهی 
لیگ قهرمانان نیز ادامه داده است. سردار آزمون در فوریه 
2015 از روبین کازان به شکل قرضی به روستوف ملحق شد 
و در تابستان امسال نیز علیرغم ادعای روبین کازان، با نظر 
دادگاه قرارداد خود با باشگاه جدید را دائمی کرد. با توجه به 
مصدومیت دنی اینگس و از دست دادن ادامه فصل به علت 
عمل جراحی و همچنین حضور سادیو مانه در مسابقات جام 
ملت های آفریقا، یورگن کلوپ بر تقویت خط حمله تیمش 

در ماه ژانویه تاکید دارد.

یک اتفاق جدید در والیبال قم

بازگشت قم به لیگ والیبال بعد از یکسال
گزارش از رضا جعفری

تیم والیبال کریمه به عنوان نماینده قم در فصل 
جدید مسابقات لیگ دسته یک والیبال قهرمانی 

مردان باشگاه های کشور به میدان می رود.
از  قم  والیبالیست های  دوری  یکسال  از  بعد   
مسابقات باشگاهی والیبال کشور، امسال تیم کریمه 
نماینده قم در مسابقات لیگ دسته اول والیبال 
باشگاه های کشور شده است تا قابلیت ها و توانمندی 

والیبال قم را راه صعود به لیگ برتر نشان بدهد.
آخرین بار که یک تیم باشگاهی به نمایندگی از قم 
در سطح اول رقابت های باشگاهی و قهرمانی والیبال 
ایران به میدان رفت تیم والیبال سفیر قم بود که چند 
فصل نماینده استان در بازی های لیگ دسته اول 
والیبال باشگاه های کشور بود اما در سال 1394 قم 

تیمی در لیگ دسته اول والیبال نداشت.
*کناره گیری سفیر قم از والیبال ایران

به دلیل مشکلاتی که برای تیم والیبال سفیر به 
وجود آمد و در قم حمایتی از این تیم صورت نگرفت، 
مدیریت این باشگاه تصمیم گرفت سفیر در سال 
1394 به نمایندگی از قم در لیگ دسته اول والیبال 
ایران به میدان نرود و جالب این که سفیر نماینده 

گیلان در لیگ کشور شد.
بر این اساس آخرین بار در سال 1393 تیم سفیر 
نماینده قم در لیگ دسته اول والیبال باشگاه های 
قم  والیبال  دوری  سال  یک  از  بعد  و  بود  کشور 
از  از رقابت های باشگاهی ، اکنون تیم کریمه که 
تیم های بومی والیبال قم است و چند سالی از آغاز 
رسمی فعالیت حرفه ای این باشگاه در رشته والیبال 

می گذرد، نماینده قم در لیگ شده است.
*کریمه نماینده قم در لیگ 9۵ والیبال 

کشور
تیم والیبال کریمه با مدیریت سیدروح الله شفیعی 
محسوب  قم  استان  والیبال  مربیان  از  خود  که 
می شود، از سال 1391 شروع به فعالیت در این 
رشته ورزشی کرده است و اقدامات خود را نیز با 
هدف توسعه و پیشرفت والیبال قم از رده های سنی 

پایه این رشته ورزشی آغاز کرده است.
در  کریمه  ورزشی  فرهنگی  باشگاه  مدیرعامل 
گفت وگو با خبرنگار فارس در قم، اظهار کرد: تیم 
والیبال کریمه با سرمایه گذاری در رده های سنی پایه 
و بهره گیری از مربیان با دانش این رشته سعی در 
پرورش بازیکنان نخبه و آینده دار والیبال قم داشته، 
اکنون با این سرمایه آماده حضور در یکی از لیگ های 
معتبر والیبال ایران و تقابل مدعیان صعود به لیگ 

برتر این رشته موفق و افتخار آفرین است.
سیدروح الله شفیعی اضافه کرد: تیم ما بازیکنان 
و  افتخارات  جمله  از  و  دارد  مستعدی  و  نخبه 

موفقیت های استانی تیم والیبال کریمه به دست 
آوردن دو عنوان قهرمانی رقابت های لیگ والیبال 
رده سنی نوجوانان باشگاه های قم است این باشگاه 
هزینه های خود را از تولیدی پوشاک ورزشی کریمه 
تامین می کند و امسال قصد حضور در لیگ دسته 
اول والیبال ایران را دارد؛ امیدوارم حالا که نماینده 
استان قم در لیگ ایران هستیم از سوی مسوولان 

نیز حمایت شویم.
*رقابت والیبالیست های قم در جام شهدای 

منا
 امسال از سوی سازمان لیگ فدراسیون والیبال 
کشورمان برای برگزاری بیست و پنجمین دوره 
اول  باشگاه های دسته  والیبال قهرمانی  مسابقات 
مردان ایران با عنوان جام شهدای منا برنامه ریزی 
شده است و در این لیگ تیم کریمه به نمایندگی از 

قم به میدان می رود.
فصل جدید رقابت مدعیان صعود به لیگ برتر 
والیبال مردان باشگاه های ایران از روز چهارشنبه 
نوزدهم آبان ماه آغاز می شود و در این دوره 16 تیم 
با یکدیگر به رقابت می پردازند تا در نهایت تیم های 
اول و دوم یعنی قهرمان و نایب قهرمان بازی ها به 

لیگ برتر والیبال سال 1396 صعود کنند.
حضور 16 تیم در بیست و پنجمین دوره مسابقات 
والیبال قهرمانی باشگاه های دسته اول کشور در 
حالی قطعی شده است که این تیم ها رقابت خود را 
از نوزدهمین روز آبّان در دو گروه هشت تیمی مرحله 
مقدماتی آغاز می کنند و بازی ها به شکل دوره ای به 

انجام خواهد رسید.

*کریمه قم در گروه نخست مرحله مقدماتی 
والیبال کشور

در گروه نخست مرحله مقدماتی لیگ دسته اول 
فرمانداری  مقاومت  تیم های  ایران  مردان  والیبال 
سبلان،  عقاب  ارومیه،  جوان  شهرداری  مهاباد، 
ویان  فولاد  تهران،  عقاب  فردیس،  سام  سیاوش 
همدان، کاله جوان و سپهر الکتریک قزوین حضور 

دارند و برای صعود به رقابت می پردازند.
همچنین بازی های گروه دوم از مرحله مقدماتی 
این دوره از رقابت مدعیان صعود به لیگ برتر والیبال 
بین تیم های نیروگاه سیکل ترکیبی دامغان، گل گهر 
سیرجان، لاستیک بارز کرمان، رعد پدافند اصفهان، 
ملوان تهران، بختیاری ورامین، شهرداری بجنورد و 

فرش محتشم کاشان برگزار می شود.
*حذف نماینده البرز و جایگزینی نماینده قم

با یک تغییر در گروه نخست مرحله مقدماتی، به 
دلیل اینکه نماینده استان البرز یعنی تیم سیاوش 
به  را راس زمان مقرر  سام فردیس مدارک خود 
فدراسیون والیبال ارسال نکرده، این تیم از مسابقات 
لیگ دسته اول والیبال کنار گذاشته شده و تیم 

والیبال کریمه قم جایگزین این تیم شده است.
مسابقات نیم فصل نخست مرحله مقدماتی لیگ 
دسته اول والیبال مردان ایران در هفت هفته از 
روز نوزدهم آبان  ماه تا بیست و چهارم آذر برگزار 
می شود و بازی های هر هفته در روزهای چهارشنبه 
و همچنین یکشنبه بیست و یکم آذر ماه به انجام 
می رسد، ضمن اینکه به دلیل تقارن روز چهارشنبه 
و سالروز  ماه صفر  پایانی  روز های  با  آذرماه  دهم 

شهادت حضرت امام رضا )ع(، مسابقات هفته چهارم 
از نیم فصل نخست روز پنجشنبه یازدهم آذرماه 

برگزار خواهد شد.
مرحله  از  برگشت  دور  بازی های  همچنین 
مقدماتی فصل 1395 لیگ دسته اول والیبال مردان 
باشگاه های ایران از روز اول دی ماه تا ششم بهمن ماه 
سال جاری در هفت هفته برگزار می شود و تیم ها در 
روزهای چهارشنبه هر هفته و یکشنبه نوزدهم دی 

به مصاف یکدیگر می روند.
*صعود 8 تیم از مرحله مقدماتی به پلی آف

پس از پایان مرحله مقدماتی فصل جاری لیگ 
دسته اول والیبال، چهار تیم برتر هر گروه به مرحله 
پلی آف صعود خواهند کرد و رقابت های حذفی یا 
پلی آف در سه مرحله یک چهارم نهایی، نیمه نهایی و 
نهایی به انجام می رسد و بازی ها به صورت دو برد از 

سه مسابقه پیگیری می شود.
در این مرحله تیم هایی که تعداد پیروزی بیشتری 
در مرحله مقدماتی کسب کرده اند تا پایان رقابت ها 
میزبان دیدارهای اول و سوم خواهند بود، ضمن 
اینکه مرحله نخست  آف یعنی یک چهارم نهایی 
روزهای چهارشنبه سیزدهم بهمن ماه و چهارشنبه 
بیستم بهمن ماه برگزار می شود و در صورت نیاز به 
مسابقه سوم، این دیدار در روز یکشنبه بیست و 

چهارم بهمن ماه به انجام خواهد رسید.
در این مرحله هشت تیم برتر مرحله مقدماتی 
یعنی چهار تیم اول تا چهارم مرحله گروهی به شکل 
ضرب دری به مصاف یکدیگر می روند و تیم های 
برنده به مرحله دوم پلی آف یعنی نیمه نهایی صعود 

می کنند، ضمن اینکه تیم های بازنده از دور مسابقات 
حذف می شوند.

*صعود 2 تیم به لیگ برتر والیبال 
باشگاه های کشور

شکلی  به  والیبال  فدراسیون  لیگ  سازمان 
برنامه ریزی کرده است که دیدارهای رفت و برگشت 
روزهای  نیمه نهایی  یعنی  پلی آف  دوم  مرحله 
چهارشنبه بیست و هفتم بهمن ماه و چهارشنبه 
چهارم اسفندماه به انجام برسد و در صورت نیاز به 
مسابقه سوم، این دیدار روز یکشنبه هشتم اسفندماه 

برگزار خواهد شد.
در این مرحله چهار تیم برتر یک  چهارم نهایی به 
مصاف یکدیگر می روند و در پایان مرحله دوم پلی آف، 
تیم های برنده به دیدار نهایی بیست و پنجمین دوره 
بازی های لیگ دسته اول والیبال مردان باشگاه های 
ایران راه می یابند و تیم های بازنده به دیدار رده بندی 

راه خواهند یافت.
بازی های رفت و برگشت مرحله سوم پلی آف لیگ 
دسته اول والیبال مردان باشگاه های کشور در سال 
95 یعنی فینال روزهای چهارشنبه یازدهم اسفندماه 
و چهارشنبه هجدهم اسفند به انجام می رسد و 
در صورت نیاز به مسابقه سوم، این دیدار برای روز 
یکشنبه بیست و دوم اسفندماه برنامه ریزی شده 
است تا در نهایت تیم های اول تا چهارم رقابت های 

لیگ دسته اول جام شهدای منا مشخص شوند.
قهرمان و نایب قهرمان این دوره از رقابت  های 
والیبال دسته اول باشگاه های ایران سهمیه حضور 
در رقابت های لیگ برتر والیبال سال 1396 را به 
دست خواهند آورد و تیم های پانزدهم و شانزدهم نیز 
به مسابقات لیگ زیر گروه باشگاه های ایران سقوط 

خواهند کرد.
*کریمه با ترکیبی از بازیکنان بومی در لیگ 

دسته اول ایران
در این دوره از رقابت ها همانند سایر مسابقات 
والیبال، تعداد برد بر امتیاز اولویت دارد و تیم ها در 
جدول مسابقات ابتدا بر اساس تعداد پیروزی، امتیاز، 
معدل ست و معدل پوئن های کسب کرده، رتبه بندی 
می شوند و تیم کریمه قم نیز متشکل از بازیکنان 
نخبه والیبال قم به دنبال موفقیت در این رقابت ها 
به مصاف حریفان می رود. در سال 1394 که قم در 
سطح اول والیبال ایران غایب بود، بیست و چهارمین 
دوره مسابقات والیبال قهرمانی باشگاه های دسته اول 
کشور با عنوان یادواره 200 شهید والیبالیست ایران 
و با حضور 19 تیم برگزار شد و در پایان تیم های 
شهرداری اراک و سازمان عمران شهرداری ساری 
با کسب مقام های قهرمانی و نایب قهرمانی به لیگ 
برتر صعود کردند و تیم های کاله جوان مازندران و 

شهرداری بجنورد مشترکا سوم شدند.



 

5 علمی و سلامت 

8 اشتباهی که موقع خوابیدن انجام می دهید
بر اساس تحقیقات دانشمندان، میلیون ها نفر در سراسر دنیا با مشکلات خواب )بی 
خوابی( دست و پنجه نرم می کنند. کارشناسان این نکته را مورد اهمیت قرار داده اند 
که بسیاری از این مشکلات بی خوابی را خودمان سهوا بوجود می آوریم. قبل از مبارزه 

با بیخوابی، بیایید با هم نگاهی به لیست زیر بیندازیم.
دمای اتاق خوابتان را چک نمی کنید

اگر اتاق خواب خنک باشد، خواب راحت تری خواهید داشت. بر اساس تحقیقات ، 
موقع خوابیدن دمای بدن شما شروع به کاهش می کند و یک اتاق خنک می تواند 
این کار را تسهیل ببخشد. یک اتاق گرم شما را به سمت یک خواب غیر عمیق هدایت 
می کند و در عمیق ترین قسمت های خواب تان تداخل ایجاد می نماید. شاید 
بپرسید بهترین دمای اتاق برای داشتن یک خواب راحت چقدر است؟ دانشمندان 

پیشنهاد می کنند دمای اتاق تان را بین 16 تا 20 درجه سانتیگراد تنظیم کنید.
از بالش های قدیمی استفاده می کنید 

برای خواب راحت نیاز به بالشی داریم که که شکل خودش را موقع گذاشتن و گردن 
روی آن، از دست ندهد. هنگامی که فرد در حالت های گوناگون نظیر به پشت یا پهلو 
می خوابد، نیازمند انعطاف پذیری و نرمی بالش است.  بر اساس تحقیقات دانشمندان، 
باید چیزهای زیادی درباره ی خوابیدن صحیح بدانید اما خسته تر از آن هستید که 
بپرسید! اگر برای خرید یک بالش نو می روید، باید به برندهای مختلف توجه کنید تا 

ببینید بالش هایشان را برای کدام نوع خوابیدن طراحی کرده اند.
ملحفه رختخوابتان را در طول هفته نمی شویید 

بر اساس تحقیقات، ملحفه هایی که در طول ماه شسته نشده اند، دربردارنده ی 
چیزی بالغ بر یازده میلیون باکتری در هر اینچ مربع هستند که این باکتری ها می 
توانند سبب بیماری هایی نظیر سینه پهلو و بیماری های ناشی از مواد غذایی شوند.

برای جلوگیری از انتقال این بیماری ها،  آخر هفته ملحفه های خود را در آب داغی 
که به پارچه آسیب نرساند بشویید. سپس آن را در خشک کن با گرمای کم خشک 

کنید تا ملحفه ها گشاد و وارفته نشوند.
تلفن همراه تان را در حالت شب )night mode ( قرار نمی دهید

آیا کسی پیدا می شود که تلفن همراه خود را برای چک کردن پیام و.. به رختخوابش 
نبرد؟ در حالی که متخصصان چنین کاری را کاملا غلط و مضر می دانند. موبایل، 
تبلت و لپ تاپ همگی نور آبی ای را ساطع می کنند که در تولید هورمون خواب 
)ملاتونین( تداخل ایجاد می کند.  البته ترک این عادت کار بسیار دشواری است. برای 
به حداقل رساندن این اختلال برخی از برندهای تلفن همراه قابلیتی را در دستگاه 
شان قرار داده اند که با فعال کردن آن، نور صفحه ی نمایش به کهربایی گراییده و نور 
آبی را در پس زمینه ی خود پنهان می کند. اگر تلفن همراه تان این قابلیت را ندارد 
، می توانید نرم افزارهایی را که چنین قابلیتی را شبیه سازی می کنند دانلود کرده و 

از آن بهره مند شوید.
زنگ ساعت را زودتر از موعد تنظیم می کنید

با کوک کردن زنگ ساعت زودتر از موعد و قرار دادن آن در نزدیکی خود تا به راحتی 
بتوانید صدای آن را قطع کنید، هیچ لطفی به خودتان نمی کنید. بر اساس تحقیقات، 
وقتی با زنگ ساعت بیدار می شوید و مجددا می خوابید، کیفیت این خواب مجدد 
بسیار ضعیف است، زیرا این خواب به بخش ها و قسمت های کوچک شکسته شده 

و می تواند موجب خواب آلودگی، سستی و تلو تلو خوردنتان بعد از بیداری شود.
در سرما جوراب نمی پوشید

در سرما پاهایتان را گرم نگه دارید، زیرا بر اساس تحقیقات این کار سبب انبساط 
عروق خونی در هنگام خواب می شود و کمک فراوانی به زودتر و بهتر خوابیدن تان 
می کند.  جوراب نخی بپوشید تا پاهایتان خیلی گرم نشوند که سبب بدخوابی گردد.

شب ها از خوراکی های کافئین دار استفاده می کنید 
از عصر به بعد قهوه ننوشید. این محرک )کافئین( احتمالا هنوز هم در بدنتان وجود 
دارد، مخصوصا اگر از قرص ضد بارداری استفاده می کنید، زیرا این قرص باعث کند 
شدن متابولیسم و سوختن کافئین در بدن می شود. اثر سایر داروها نظیر قرص های 

ضد افسردگی نیز به همین صورت است. از پزشکتان درباره اش سوال کنید. 
حتی اگر از هیچ دارویی هم استفاده نکنید، کافئینی که از عصر به بعد استفاده می 
کنید تا هنگام خواب در بدن تان باقی می ماند. بر اساس نظر محققان، مصرف کافئین 
شش ساعت قبل از خواب سبب کاهش میزان خواب به مدت یک ساعت و بیخوابی 

در زمان خواب می شود.
روی تشک کهنه می خوابید

به نظر کارشناسان، عمر مفید تشک خواب ده سال است، یعنی بعد از ده سال 
باید آن را عوض کنید. بهتر است تشک خواب با مواد طبیعی مثل پنبه یا پشم، 
پر شده باشد.  دنبال برندهای ارگانیک و ساخته شده از مواد طبیعی بگردید )که 
استاندارد جهانی نساجی ارگانیک یا استاندارد جهانی لاتکس ارگانیک را داشته باشد( 

که نیازمند 95 درصد مواد ارگانیک تایید و تصدیق شده اند.

در خصوص اثرات مخرب تلفن همراه بر روی سیستم ایمنی بدن

موبایل با گوش  هایتان چه کار می کند؟
یک متخصص بیماری های مغز و اعصاب گفت: اختلالات خواب و کاهش حافظه 

گوشه ای از عوارض بیشمار استفاده مداوم از تلفن همراه است.
فرزاد اشرافی متخصص بیماری های مغز و اعصاب ؛ در خصوص اثرات مخرب تلفن 
همراه بر روی سیستم ایمنی بدن بیان کرد: در دنیای مدرن امروز استفاده از وسایل 
الکترونیکی مانند گوشی های تلفن همراه گسترش ویژه ای پیدا کرده است.  از اثرات 
کوتاه مدت امواج رادیویی می توان به گرمایش و حرارت تولید شده بر روی گوش، پوست 
و مغز اشاره کرد.  وی اظهار داشت: طبق مطالعات میدانی صورت گرفته در ارتباط با 
فرکانس های رادیویی و فعالیت الکتریکی مغز تاکنون تحقیقاتی بر روی اثرات کوتاه مدت 
این امواج مانند تغییر ضربان قلب و فشار خون اثبات نشده است.   این متخصص بیماری 
های مغز و اعصاب با بیان اینکه طبق بررسی های پژوهشی استفاده از تلفن همراه که 
متصل به اینترنت است سبب تغییراتی در نوار مغز فرد می شود؛ عنوان کرد: با توجه به 
بررسی های صورت گرفته استفاده بلند مدت و مداوم از تلفن های همراه ریسک ابتلا 
به تومورهای مغزی را در حیوانات افزایش نداده است. اشرافی یادآور شد: طبق مطالعات 
انجام شده در 13 کشور ریسک ابتلا به تومورهای مننژیوم مغزی با استفاده از تلفن 
های همراه افزایش پیدا نکرده است.البته این بررسی ها کمتر از ده سال پیشینه دارد در 
حالیکه ایجاد تومورهای مغزی به زمان بیش تری نیاز دارد.  وی با اشاره به اینکه استفاده 
دراز مدت از تلفن همراه فرد را در معرض افسردگی و اختلالات رفتاری قرار می دهد؛ 
افزود: بنا به گفته سازمان بهداشت جهانی هنوز ثابت نشده که تماس مداوم با امواج 
رادیویی منجر به سرطان می شود.  این متخصص بیماری های مغز و اعصاب تصریح 
کرد: از دیگر عوارض استفاده مداوم از تلفن های همراه می توان به سردرد، خستگی، 
اختلالات خواب و حافظه، سرگیجه و کاهش شنوایی اشاره کرد.  اشرافی در خصوص 
تاثیر امواج رادیویی بر زنان باردار بیان کرد: طبق بررسی های انجام شده تاکنون خطرناک 
بودن این امواج در جنین و مادر قطعی نشده است ولی توصیه می شود این گروه از 
افراد به طور مداوم در معرض این فرکانس ها قرار نگیرند زیرا این امواج تاثیر مستقیمی 
بر سیستم شنوایی جنین دارند. وی توصیه کرد: افراد باید از صحبت کردن طولانی با 
تلفن همراه اجتناب کنند و در فضای باز و مکان هایی که آنتن دهی قوی تر است از این 
وسیله ارتباطی استفاده کنند.همچنین باید هنگام صحبت کردن با تلفن همراه گوشی 

را در فاصله 2 سانتی متری از گوش قرار دهند و از هندرزفری بلوتوثی استفاده نکنند.

شیوع بالای اختلالات اسکلتی عضلانی بین ایرانیان

دلایل گودی کمر 
استاد فیزیوتراپی دانشگاه علوم پزشکی شهید بهشتی با اشاره به شیوع بالای 
اختلالات اسکلتی و عضلانی بین ایرانیان گفت: نحوه سبک زندگی در میزان این 

اختلالات بسیار موثر است. 
فرشاد اخوتیان در نشست خبری که در ارتباط با سمینار تخصصی فیزیوتراپی در 
اختلالات اسکلتی و عضلانی برگزار شد، اظهار داشت: اختلالات اسکلتی در تمام جوامع 
شیوع بالایی دارد و این امر در ایران نیز آمار زیادی را به خود اختصاص داده است. 
وی افزود: حدود 30 درصد نیروی کاری افراد سالانه به دلیل این اختلالات به هدر 
می رود و براساس آمارهای موجود در آمریکا حدود 45 تا 55 میلیون دلار سالانه هزینه 
درمان این اختلالات می شود. استاد فیزیوتراپی دانشگاه علوم پزشکی شهید بهشتی ادامه 
داد: بیشترین نواحی که اختلالات اسکلتی و عضلانی را شامل می شود 45 درصد در 
ناحیه کمری و 13 درصد در ناحیه شانه ای است. اخوتیان اضافه کرد: در ایران به دلیل 
اینکه جمعیت سالمندی بالایی داریم و نحوه سبک زندگی نیز گاهی مواقع بسیار غلط 
است اختلالات اسکلتی و عضلانی طیف وسیعی را به خود اختصاص می دهد البته این 
اختلالات در ناحیه کمر میان ایرانیان بیشتر شایع است. دبیر علمی سمینار تخصصی 
فیزیوتراپی در اختلالات اسکلتی و عضلانی گفت: برگزاری این سمینار سه هدف اصلی 
آشنایی با رشته های اختلالات اسکلتی و عضلانی همچنین آشنایی با روش ها و ابزارهای 
تشخیص و تعیین جایگاه فیزیوتراپی در نظام سلامت کشور دارد. استاد فیزیوتراپی 
دانشگاه علوم پزشکی شهید بهشتی افزود: گودی کمر نیز از جمله اختلالات اسکلتی 
و عضلانی بوده که دلایل مختلفی را می تواند داشته باشد البته مهمترین این دلایل به 
دلیل نحوه نشستن غلط و راه رفتن اشتباه فرد است و بهترین زمانی که می توانیم از این 
مشکل پیشگیری کنیم اصلاح نشستن از دوران کودکی بوده چرا که هم هزینه کمتری 

را به همراه داشته و هم موثرتر واقع می شود.

بهترین راه آب کردن چربی های شکم و پهلو 
برای افزایش چربی سوزی بدنتان بهتر است از برخی ترفندهای موثر کمک بگیرید 
ورزش های هوازی ،مصرف شیرین بیان،تخم مرغ ، آجیل و سیب  به شما در این 
زمینه کمک زیادی خواهند کرد این مواد غذایی علاوه بر افزایش چربی سوزی بدن 
باعث بالابردن سطح سلامتی بدنتان خواهند شد اگر می خواهید سالم بمانید و از 
بیماری های مختلف در امان باشید ورزش و تغذیه سالم و چربی سوزی را از یاد نبرید. 

بهترین راه برای سوزاندن چربی شکم انجام ورزش های هوازی است.
ورزش های هوازی مثل پیاد ه  روی، دویدن، دوچرخه سواری، شنا و کوهنوردی 
مقدار زیادی از چربی های بدن را می سوزانند. ولی بیشتر افراد خیلی زود از انجام 
این ورزش ها خسته می شوند و آن را رها می کنند. 10 دقیقه اول ورزش، گلیکوژن 

)ذخیره قندی در کبد( بدن می سوزد. 
اگر فقط 20 دقیقه ورزش کنید، نیمی از عمل سوزاندن چربی را انجام داده اید که 
برای حفظ سلامتی قلب خوب است، ولی چربی زیادی از بین نمی رود زیرا تا وقتی که 

کاملًا ذخایر گلیکوژنی کبد از بین نرود، چربی زیادی نمی سوزد.
 بنابراین برای از بین بردن چربی شکم،4-3 بار در هفته و هر بار باید 30 تا 60 دقیقه 

پشت سر هم ورزش هوازی را انجام دهید. 
مثلًا یک ساعت در روز پیاده روی کنید. البته این پیاده  روی باید به قصد ورزش باشد 
نه تفریح، مثلًا برای دیدن ویترین مغازه ها یا خرید چیزی نباشد که مجبور شوید بین 

پیاده روی خود بایستید.
شیرین بیان، شیرین و چربی سوز:

این گیاه دارویی که متخصصان طب سنتی معتقدند مصرف آن به بهبود عملکرد 
معده کمک می کند، ویژگی دیگری هم دارد و آن خاصیت چربی سوزی این گیاه 
است.ساقه زیرزمینی و ریشه این گیاه قابل استفاده است. این گیاه حاوی گروهی از 

آنتی اکسیدان هابه نام » فلاونوئید« است. 
این ترکیب چربی سوز است. بهترین شیوه مصرف آن به صورت دمنوش یا اضافه 
کردن عصاره یا شیره آن به غذای روزانه مانند سالاد است. شیرینی طبیعی موجود 
در این گیاه، 50 برابر قند ساکاروز شیرینی دارد. با وجود ویژگی های آن، برای زنان 
باردار، زنان در دورانی که به فرزندشان شیر می دهند و افراد مبتلا به مشکلات طحال 

مناسب نیست. حداکثر میزان مصرف روزانه 20 گرم است.
تخم مرغ بخورید

پروتئین موجود در تخم مرغ باعث سوختن چربی های شکمی می شود. دلیل 
این ویژگی نیز ساختار خاص اسیدهای آمینه موجود در پروتئین آن است. بهترین 
زمان مصرف تخم مرغ در وعده صبحانه است. به این ترتیب تا ظهر علاوه بر احساس 
سیری، چربی های ناحیه شکم تان نیز می سوزد! هر عدد تخم مرغ 80 کیلوکالری 
انرژی دارد. بنابراین مصرف هر عدد از آن کافی است تا پیش از ناهار کاملا سیر باشید.

بهتر است تخم مرغ با دو ورقه نان تست، چند حلقه گوجه فرنگی و چند برگ نعنا 
تازه مصرف شود. به این ترتیب نیاز بدن به سبزی ها نیز تامین شده و از طرفی نعنا، 

مانع از ایجاد نفخ بعد از خوردن تخم مرغ می شود.
آجیل ها، پرچرب اما مفید

درست است که یکی از راهکارهای از بین بردن چربی شکم کاهش مصرف مواد 
غذایی چرب است اما آجیل های خام از این قضیه مستثنی هستند. البته به دلیل 
کالری بالایی که دارند باید کنترل شده مصرف شوند اما چربی امگا3، پروتئین و فیبر 
موجود در آنها باعث ایجاد احساس سیری شده و ریزه خواری نمی کنید.پسته، بادام 
و گردو در صدر گروه قرار دارند. حداکثر میزان مصرف روزانه یک سوم فنجان به 

صورت خام است.
سیب، میوه ای از بهشت

سیب همه ویژگی های لازم برای حفظ سلامت و کاهش وزن را دارد. هرعدد سیب 
حاوی پنج گرم فیبر و به طور خاص پکتین است. این ترکیب به خوبی آب جذب 
کرده و در معده حجیم می شود. بنابراین با خوردن هر عدد از آن حجم معده پر شده 
و مانع از پرخوری می شود. قند طبیعی سیب نیز با کنترل قند خون مانع از پرخوری 

به دلیل افت قند خون در طول روز می شود. 
کالری آن نیز مناسب است. بنابراین با خوردن روزانه یک عدد از آن نباید نگران 
اضافه وزن باشید. همه این ویژگی ها، سیب را به خوراکی منحصر به فرد برای 

سوختن چربی تبدیل کرده است.

فناوری  موسسه  رایانه ای  علوم  و  مصنوعی  هوش  آزمایشگاه  در  محققان 
ماساچوست)CSAIL( موفق به توسعه یک اسکوتر خودران شدند.

 این اسکوتر نشان دهنده یک سیستم جدید متحرک مستقل و جامع است که 
توسط محققانCSAIL  در همکاری با دانشگاه ملی سنگاپور و اتحاد MIT و سنگاپور 
برای تحقیقات و فناوری طراحی شده و از حسگرها و نرم افزارهایی که در آزمایشات 

خودروهای خودران و چرخ دستی های گلف استفاده میشود بهره برده است.
این اسکوتر از یک الگوریتم که به طور خاص برای این فناوری طراحی شده بهره برده 
و می تواند به افرادی که دارای اختلالات حرکتی هستند کمک کند و آنها را از خانه به 

مکان های مورد نظرشان برساند.
این الگوریتم ها دارای سه لایه نرم افزاری بوده که اولین آن یک الگوریتم سطح پایین 
است که بلافاصله  به تغییرات محیطی خودرو برای جلوگیری از برخورد پاسخ می دهد.

لایه دوم از الگوریتم محلی سازی شده برای ساخت نقشه  و مکان یابی استفاده 
می شود.

و در نهایت لایه سوم یک الگوریتم زمانبندی است که به دستگاه اجازه می دهد تا 
مانند یک ناوگان عمل کرده و با چندین کاربر کار کند.

این الگوریتم جدید باعث شده تا اسکوتر هم در داخل منزل و هم در خارج از آن 
کارآیی داشته باشد و حتی بدون گم شدن قادر به پیمودن مسیر راهرو 251 متری 
Infinite Corridor  که جهات یابی آن برای سیستم های ناوبری رباتیک دشوار است، 
باشد. همچنین الگوریتم امکان سوئیچ بین یک اسکوتر و یک ماشین گلف را برای 

کاربران فراهم می کند.
این اسکوتر در آوریل سال آینده و با دعوت از 100 نفر برای آزمایش این فناوری 
رونمایی خواهد شد. قبل از آزمایش این اسکوتر توسط شرکت کنندگان، از آنها خواسته 

می شود تا از یک تا پنج به امنیت این فناوری امتیاز دهند.
بالاترین امتیاز یعنی عدد 5 نشان دهنده بالاترین سطح ایمنی این اسکوتر جدید 
است. سپس بار دیگر و پس از سوار شدن بر این اسکوتر، باز هم از آنها خواسته می شود 

تا نظر خود را اعلام کنند.

طراحی یک اسکوتر خودران با الگوریتم 3 لایه

دانشمندان یک جهش ژنی در گروهی از افراد مبتلا 
به اوتیسم را شناسایی کردند که می تواند مانع از توسعه 

ارتباطات مغزی شده و فعالیت مغز را کند نماید.
این کشفی است که می تواند به ایجاد داروهای جدید 

برای درمان اوتیسم در نطفه منجر شود.
از اوایل سال 2000، شیوع اوتیسم در ایالات متحده 
تقریبا 120 درصد افزایش یافت و از هر 68 کودک در 
حال حاضر 1 نفر به این اختلال رشدی مبتلا هستند.

رفتارهای  آن  مشخصه های  که  اوتیسم  بیماری 
تکراری و مشکلات در مهارت های ارتباطی و اجتماعی 
است در میان پسران حدود 4.5 برابر بیشتر از دختران 

است.
شروع اوتیسم قبل از سن سه سالگی رخ داده و تا آخر 
عمر یک فرد طول می کشد .برخی از کودکان در چند 
ماه اول زندگی دارای نشانه های این اختلال هستند، 
در حالیکه برای دیگران علایم تا دو سال و یا بعد از آن 

ظاهر نمی شود.
در حال حاضر هیچ درمانی برای اوتیسم یا مقابله 
از  می توان  تنها  و  نداشته  وجود  آن  اولیه  علائم  با 
درمان های رفتاری و داروهایی که می تواند عملکرد را 

بهبود بخشد استفاده کرد.
با این حال محققان از دانشگاه مک مستر کانادا بر 
این باورند که یک گام به توسعه دارویی که می تواند به 
صورت ریشه ای با اوتیسم مبارزه کند نزدیک تر شدند.

آنها موفق به شناسایی یک جهش در یک ژن به نام 

DIXDC1 شدند که موجب اختلال در رشد سیناپس 
و مانع از فعالیت مغز می شود.

سیناپس ها ساختارهایی هستند که سیگنالینگ 
بین سلول های عصبی را فعال می کنند. اختلال در این 
سیگنالینگ می تواند عملکرد طبیعی مغز را مختل کرده 

و در نهایت به مشکلات رشد منجر شود.
در زیر مجموعه ای از افراد مبتلا به این اختلال، 
محققان اختلالی در ژن DIXDC1 را شناسایی کردند 
که پروتئین DIXDC1 را از آموزش سلول های مغز 

برای تشکیل سیناپس باز می دارد.
محققان دریافتند که برخی از افراد مبتلا به اوتیسم 
دارای این جهش هستند که باعث غیرفعال شدن 
DIXDC1 شده و در نهایت سیناپس ها نابالغ باقی 

مانده و فعالیت مغز در آنها کاهش می یابد.
محققان امیدوارند که این یافته ها به توسعه داروهای 
جدیدی منجر شود که درمان علائم اصلی اوتیسم را در 

پی خواهد داشت.

محققان مرکز ملی ذخایر ژنتیکی و زیستی ایران موفق به جداسازی و شناسایی 
ریخت شناسی و مولکولی دوگونه جلبک کاربردی Dunaliella از دریاچه های شور 

»حوض سلطان« و »آران و بیدگل« شدند.
 دکتر سید ابوالحسن شاهزاده فاضلی، رییس مرکز ملی ذخایر ژنتیکی و زیستی 
ایران با بیان این که دریاچه نمک »حوض سلطان« و »آران و بیدگل« با شوری بالا 
از نظر ذخایر ژنتیکی و زیستی دارای منابعی ویژه و قابل ملاحظه هستند، گفت: 
تلاش های ما در این مرکز طی نمونه برداری های مختلف از دریاچه های فوق شور 
»حوض سلطان« و »آران و بیدگل« منجر به جداسازی و شناسایی دو گونه بومی 
ریزجلبک مهم»Dunaliella parva« و »Dunaliella viridis« شده است که بر 

اهمیت اکولوژیک و تنوع زیستی این مناطق تأکید می کند. این ریزجلبک ها پتانسیل 
قابل توجهی از نظر تولید بتاکاروتن ها داشته و سوژه های بسیار جذابی برای انجام 
مطالعات گسترده بیوتکنولوژی محسوب می شوند.وی در ادامه افزود: این ریزجلبک ها 
در زمان عادی که شوری دریاچه کمتر است، رنگدانه سبز ترشح می کنند و با بالا 
رفتن شوری و یا تبخیر شدید آب برای سازگاری با این شوری از خود رنگدانه قرمز 
ترشح می کنند؛ شکوفایی این جلبک هیچ گونه خطری برای جوامع بشری نداشته 
و حتی می تواند در صورت انجام مطالعات و بالا بودن تراکم وسیعی از جلبک های 
دونالیلا در استخراج مواد بیولوژیک دریایی مهمی چون بتاکاروتن ها، آلفا کاروتن، 

زاکسانتین، کریپتوکسانتنین، لوتیین و ... مورد استفاده قرار گیرد.

ناسا در حال آزمایش فناوری ارتباط سریع تر با فضا 
با استفاده از اشعه ایکس جدید است و با موفقیت این 
آزمایش، قابلیت ارسال داده ها به فاصله های بسیار 
دور با قدرت گیگابایت در ثانیه و حتی سریع تر میسر 

خواهد شد.
ناسا بیش از 10 سال بر روی ارتباطات X-ray با 
حرف اختصاری XCOM تحقیق کرده و اولین ارتباط 

از این نوع در سال 2007 صورت گرفته است.
ناسا امیدوار است فناوری جدید جایگزینی مناسب 
برای ارتباطات لیزری باشد و میزان اطلاعات زیاد با 
قدرت کم ارسال شود. البته  XCOM قابلیت نفوذ در 
پوشش های فرکانس رادیویی بر روی زمین را داشته 
و همچنین با وسایل فراصوت و فضاپیماها نیز ارتباط 

برقرار می کند.
راهبری  به چالش های   NavCube فناوری جدید
در اعماق فضا کمک کرده و با پیوستن آن به پلت 
فرم محاسبات سریع پرواز  SpaceCube و سیستم 

جهانی موقعیت یابی)GPS( قابلیت پرواز با استفاده از 
ارسال سیگنال های پرواز، زمان بندی و موقعیت یابی در 

محل هایی با سیگنال بسیار ضعیف ارتقا می یابد.
لوک وینتر نیتز سرپرست این گروه تحقیقاتی اظهار 
کرد: NavCube قابلیت تغییر پذیری زیادی نسبت 
به نمونه پیشین دارد اما منابع محاسباتی گسترده ای 
نیز دارد. توانایی پردازش سیگنال های پیشرفته به آن 
افزوده شده و عملکرد آن بخصوص در نزدیکی ماه 
و   SpaceCube .است یافته  افزایش  آن  مدارهای  و 
مکانیابی از عوامل با ارزش ناسا محسوب شده و در حال 

حاضر ترکیب این دو ابزار دیگری برای ناسا هستند.
ناسا ساخت سیستم تداخل سنجی  پروژه کنونی 

کامل در مرکز پروازهای فضایی گودارد است.

دانشمندان چینی یک روش کم هزینه و زیست سازگار برای تولید نوعی کاغذ 
قابل نوشتن مجدد طراحی کرده اند که به طور چشمگیری می تواند ضایعات کاغذ 

را کاهش دهد.
 محققان دانشگاه شاندونگ چین با استفاده از اکسید تنگستن و یک پلیمر رایج 

در صنعت غذا و دارو توانستند این ماده جدید را تولید کنند.
جهان حتی در عصر دیجیتالی حاضر نیز بر کاغذ و جوهر تکیه دارد که در انتها 

سر از محل های دفن زباله و مراکز بازیافت در می آورند.
محققان با ترکیب اکسید تنگستن دارای درجه سمیت کم با پلیمر پلیوینیل  
پیرولیدون توانستند یک غشا تولید کنند و به منظور چاپ بر روی آن، برای 30 
ثانیه یا بیشتر تحت نور فرابنفش قرار دادند که با این کار، غشا از رنگ سفید به آبی 

پررنگ تغییر کرد.
آن ها به منظور چاپ تصویر یا کلمات روی این غشا، از یک شابلون استفاده کردند 
تا تنها بخش های خاصی به رنگ آبی دربیاید. برای پاک کردن این تصاویر نیز 

می توان این ماده را برای یک تا دو روز در شرایط محیطی قرار داد.
محققان برای سرعت بخشیدن به فرآیند پاک کردن، حرارت را نیز اضافه کردند و 

توانستند موارد چاپ شده را طی 30 دقیقه حذف کنند.
همچنین با افزودن مقادیر کمی پلی اکریلونیتریل به ماده می توان موارد چاپی را 

تا 10 روز حفظ کرد.
آزمایشات نشان داد که می توان تا 40 بار روی این ماده چاپ کرده و آن را پاک 

کرد.
سالهاست که جهان به دنبال راههایی برای کاهش ضایعات کاغذ و افزایش بازیابی 
آن ها هستند. در حال حاضر میزان کاغذ بیشتری نسبت به سایر مواد ترکیبی 

بازیابی می شود.
این دستاورد به ذخیره انرژی، آب، فضای دفن زباله و کاهش انتشارات گلخانه ای 
کمک خواهد کرد. همچنین ضایعات کمتری تولید خواهد شد زیرا کاربران می توانند 

بارها از یک کاغذ استفاده کنند و سپس آن را به مراکز بازیافت بفرستند.

کشف دلیل ابتلا به اوتیسم

شناسایی دوگونه جلبک کاربردی از دو دریاچه  نمک

ارتباط سریع تر با فضا با فناوری جدید ناسا

تولید کاغذ قابل نوشتن مجدد برای کاهش ضایعات

مرسدس بنز اعلام کرد تا سال آینده محصولی برای ذخیره انرژی واحدهای مسکونی 
در شمال آمریکا ارائه خواهد کرد.

این شرکت قصد دارد ماژول های باتری 2.5 کیلو وات ساعتی را با 20 کیلووات ساعت 
ترکیب کند تا به عنوان یک واحد مستقل و یا واحد ترکیبی با انرژی خورشیدی مورد 

استفاده منازل قرار گیرد.
این شرکت شعبه جدید خود در ایالات متحده را با نام واحد انرژی مرسدس- بنز آمریکا 

برای تولید محصولات جدید بازگشایی کرده است.
بوریس فون بورمان مدیرعامل این شعبه اظهار کرد که محصولات منحصربه فرد و 
روشی برای ذخیره انرژی در آب و برق و تجارت ارائه خواهند کرد که موجب صرفه جویی 

در هزینه ها خواهد شد.
از دیگر مزایای این روش استفاده از وسایل نقلیه الکتریکی و ترکیبی است.

وی در ادامه افزود: در آینده نزدیک سیستم های عظیمی در مصارف صنعتی و تجاری  
توسط این شرکت عرضه خواهد شد.

ذخیره انرژی به روش مرسدس بنز
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خسته اید؟ این ها را نخورید

با دلیل و بی دلیل احساس  آید که  گاهی پیش می 
خستگی می کنیم. اما اکثر مواقع دلیل این خستگی در 
بشقاب هایمان است. برخلاف باور رایج هر آنچه می خورید 
به بدنتان انرژی نمی دهد. برعکس بعضی مواد غذایی در 
حین هضم شدن یا به دلیل ترکیبات شیمیایی موجود در 
آن ها باعث خستگی بدن می شوند. در این مطلب شما را با 

این مواد غذایی بیشتر آشنا می کنیم.
نان سفید، غلاتی بدون فایده برای بدن

برخلاف نان کامل، نان های سفید جزو غلات تصفیه شده 
است که عاری از غلاف و جوانه مغذی خود هستند. عمل 
تصفیه کردن باعث از بین رفتن ویتامین ها، مواد معدنی و 
عناصر مغذی می شود. با وجود اینکه هضم کردن آن ها 
چندان سخت نیست اما فیبر اندکی دارند و ارزش غذایی 
آن ها اندک است. در نتیجه فقط باعث به زحمت افتادن 
دستگاه گوارش شده و تقریباً هیچ ماده مغذی چشمگیری 

به بدن نمی رسانند.
 توصیه می کنیم به سراغ نان ها، پاستاها و برنج کامل و 
نیمه کامل بروید. سعی کنید از محصولات طبیعی و ارگانیک 
استفاده کنید. چون محصولات غیرارگانیک به انواع آفتکش 
هایی که به طور گسترده در کشاورزی استفاده می شود 

آلوده اند.
قند سفید: دشمن دستگاه ایمنی بدن

دیگر  و  ها  آبنبات، کیک  از جمله  قندی  غذایی  مواد 
شیرینیجات، حاوی قند سفید هستند که قندی تصفیه شده 
و بدون فایده برای بدن محسوب می شود و هضم آن ها 
انرژی بدن را به باد می دهد. بهتر است بخصوص در زمان 
خستگی قند سفید را حذف کنید چون در ابتدا انرژی کاذبی 

داده و بلافاصله خسته تر می کند.
 به عقیده متخصصان قند سفید تأثیر منفی روی دستگاه 
ایمنی بدن دارد. این مواد غذایی باعث اسیدی شدن بدن 
شده و مخزن مواد معدنی بدن را خالی می کنند. در نتیجه 
خیلی زود باک انرژی تان خالی می شود و یک دور باطل 
شکل می گیرد که در آن وارد فاز افت و افزایش قند خون 

می شود که بدن را خسته می کند.
 توصیه می کنیم به جای قند سفید نیز از قندهای کامل 
و سرشار از ویتامین ها و مواد معدنی استفاده کنید. یادتان 

باشد که این قندهای مغذی روی دندان های کودکان تأثیر 
بد نداشته و باعث پوسیدگی نمی شوند. چون تأثیری در 

اسیدی و دمینرالیزه کردن محیط دهان ندارند.
قهوه: گول نخورید

خیلی از افراد قهوه را برای انرژی گرفتن میل می کنند. 
واقعیت این است که نوشیدن قهوه در فاز اول فرد را سرحال 
کرده اما به طور ناگهانی نیز وی را تخلیه انرژی می کند. به 
عقیده متخصصان قهوه سیاه و حتی بدون قند نیز باعث 
افزایش قند خون می شود که قبل از ایجاد خستگی زیاد 
فعالیت غدد فوق کلیوی را افزایش می دهد. بهتر است در 
حین احساس خستگی زیاد به حفظ تعادل بیندیشید. اگر 
عادت به قهوه خوردن دارید یک فنجان صبحگاهی را میل 
کنید اما از نوشیدن آن در فواصل بین وعده های غذایی 
خودداری کنید. توصیه می کنیم به جای قهوه از دمنوش 
های حاوی دارچین یا زنجبیل به همراه لیموترش یا چای 
رویبوس )چای قرمز بدون تئین( استفاده کنید که باعث گرم 

شدن و افزایش انرژی بدن می شوند.
مواد غذایی چرب

مواد غذایی چرب انرژی ایجاد کرده و بدن را گرم می کنند. 
بنابراین نباید به حذف آن ها اقدام کرد اما توجه داشته باشید 
که چربی ها تقریباً فاقد ارزش غذایی هستند. بهتر است 
در این مواقع در مصرف مارگارین، کره، روغن آفتابگردان و 
غیره بپرهیزید. از آنجایی که این مواد چرب حرارت بدن را 
بالا می برند اسیدهای چرب موجود در آن ها تغییر کرده و 

سمی می شوند.
توصیه می کنیم در همه حال روغن زیتون بکر و یا روغن 

گردو را دریابید.
استیک برای شام ممنوع

استیک غذایی است که با سس و بخصوص سیب زمینی 
سرخ کرده سرو می شود. درست است که خوردن آن لذت 
بخش است اما در مواقع خستگی زیاد توصیه نمی شود 
بخصوص برای وعده شام. گوشت قرمز مانند چربی های 
اشباع شده موجود در روغن سرخ کردنی برای وعده شام 
بسیار سنگین است و احتمال بروز اختلالات خواب را بالا می 
برد. در نتیجه خستگی تشدید می شود. اگر هوس استیک 
کرده اید بهتر است آن را برای ناهار میل کنید چون برای 

هضم شبانه مناسب نیست.
توصیه می کنیم همچنین از مصرف پیتزا با پنیر فراوان 
نیز بپرهیزید چون سنگین بوده و خوابتان را دچار اختلال 
خواهد کرد. بهتر است برای شام از ماهی و پروتئین های 
گیاهی مانند عدس، لوبیا و میوه های خشک و آجیل ها 

استفاده کنید.
غذاهای آماده: سخت هضم هستند

احتمالاً زمانی که زیاد خسته هستید نای آشپزی ندارید 
و ترجیح می دهید از غذاهای آماده استفاده کنید. اما این 
مسئله اصلًا به نفعتان نیست. افزودنی ها و نمک زیاد موجود 
در غذاهای آماده هضم غذا را سخت کرده و شما را بیش 
از پیش خسته می کند. یادتان باشد که این غذاها ارزش 
افراد این غذاهای  از  غذایی ندارند. از طرف دیگر خیلی 
آماده و کنسروی را در ماکروویو داغ می کنند. این شیوه 
نیز ساختار مولکولی مواد غذایی را تغییر داده و باعث ایجاد 
واکنش ایمنی خسته کننده برای بدن می شود. توصیه می 
کنیم حتی اگر حوصله آشپزی ندارید به جای این غذاها از 
میوه ها و سبزیجات فصل استفاده کنید. کدو حلوایی، میوه 
شاه بلوط و خیلی از میوه ها و سبزیجات دیگر سیرکننده و 

مغذی هستند.
نوشیدنی های گازدار: خسته تر می شوید

نوشابه ها حاوی قند سفید و آسپارتام هستند. طعم شیرین 
آسپارتام که یک شیرین کننده مصنوعی است مانند قند 
سفید باعث افزایش ترشح انسولین می شود. در نتیجه بدن 

بسیار بیهوده خسته می شود.
 توصیه می کنیم به جای این قبیل نوشیدنی ها از آب میوه 
ها و آب سبزیجات خانگی و طبیعی استفاده کنید. چون 
سرشار از ویتامین ها و عناصر مغذی هستند. در کنار این 
نوشیدنی ها از مصرف آب غافل نشوید. البته نیازی نیست 
خودتان را مجبور به نوشیدن آب کنید چون این مسئله نیز 
باعث خستگی کلیه ها می شود. بهتر است از آب گرم یا ولرم 

استفاده کنید تا خستگی گرم کردن بدن کمتر شود.
و در آخر این که الکل نیز باعث کند شدن روند هضم غذا 
شده و این مسئله بدن را خسته می کند. این قبیل نوشیدنی 
ها باعث بروز مشکلات دیگر نیز می شود و نیازی به توضیح 

نیست که لازم است از مصرف آن ها خودداری شود.



اجتماعی 6

مدیرکل ثبت احوال استان قم  خبرداد

صدور 43 هزار کارت هوشمند ملی درقم 
مدیرکل ثبت احوال قم با بیان اینکه این استان به نسبت جمعیت فراوانی خوبی در 
زمینه صدور کارت های هوشمند ملی داشته است، از صادر شدن 43 هزار کارت در 

هفت ماهه نخست سال 95 خبر داد. 
خلیل مرادی روز چهارشنبه در گفت و گو با ایرنا، با بیان اینکه در این مدت 78 هزار 
درخواست صدور کارت ملی هوشمند به ثبت احوال استان صورت گرفته است، افزود: 
42 هزار از کل کارت های صادر شده تحویل متقاضیان داده شده است. وی در تبیین 
ماهیت و چیستی کارت هوشمند ملی افزود: کارت هوشمند کارتی است که با ارایه آن 
به دستگاه های مختلف می توان از خدمات آنها استفاده کرد، و بدون آن و اثر انگشت 
ورود به سامانه ها غیر ممکن است، و بدون این کارت حتی با وارد کردن شماره کاربری 
نیز امکان ورود به سامانه های مختلف اینترنتی برای دریافت خدمات امکانپذیر نیست. 
وی با بیان اینکه در حال حاضر امکان استفاده از کارت هوشمند در دریافت خدمات 
الکترونیکی ثبت احوال استان میسر شده و قرار است برای چند دستگاه اجرایی دیگر 
استان نیز این امکان فراهم شود، افزود: کاربر با وارد کردن اثر انگشت خود به سامانه مورد 
نظر این اجازه را می دهد که با اتصال به پایگاه ثبت احوال کلیه اطلاعات شخصی اعم از 
مشخصات همسر و فرزندان و حتی وضعیت پزشکی و بالینی را دریافت کند. مدیرکل 
ثبت احوال قم همچنین با بیان اینکه از دی ماه سال 94 صدور کارت های کاغذی با 
توجه به مشکلاتی که فیزیک این نوع کارت ها دارد، و کاغذ آن باید از خارج از کشور 
تهیه شود، متوقف شده و برای همه متقاضیان ققط کارت هوشمند صادر می شود، 
افزود: برای رفاه حال شهروندان اعتبار همه کارت های کاغذی تا پایان سال 96تمدید 
شده و شهروندان می توانند تا آن زمان با مراجعه به دفاتر پستی و مراکز مستقر در 
سطح استان اقدام به درخواست کارت ملی هوشمند نمایند. مدیرکل ثبت احوال قم 
همچنین با اشاره به وجود مراکز مختلف در سطح استان برای ثبت نام کارت هوشمند 
ملی اضافه کرد: با توجه به توسعه نواحی پستی و دفاتر گوناگون در نقاط مختلف شهر از 
جمله میدان شهید مطهری، خیابان بعثت، 30 متری شهید کیوانفر، شهرک پردیسان و 
اداره کل پست مرکز شهروندان می توانند بدون معطلی ثبت نام اقدام کنند. وی با بیان 
اینکه از زمان آغاز صدور کارت هوشمند ملی در سال 92 تاکنون 260 هزار تن از 750 
هزار تن جمعیت بالای 15 سال استان کارت هوشمند ملی دریافت کردند، افزود: تا 
پایان سال 95 نیمی از جمعیت استان دارای کارت ملی هوشمند خواهند بود. مدیرکل 
ثبت احوال قم به شهروندان توصیه کرد هر چه سریعتر نسبت به ارایه درخواست برای 
صدور کارت هوشمند ملی اقدام کنند، تا پس از اینکه کارت های کاغذی فاقد اعتبار 
اعلام شدند، با مشکل مواجه نشوند. این مسئول در بخش دیگری از سخنان در پاسخ به 
سوالی در مورد بازسازی ساختمان ثبت احوال قم واقع در خیابان شهید لواسانی تصریح 
کرد: عمر این ساختمان بیش از 40 سال است، و طبق قوانین معماری و سازمان نظام 
مهندسی کشور جزء بافت های فرسوده محسوب می شود، و با کوچکترین زمین لرزه 

ای چیزی از آن باقی نخواهد ماند.

کارشناس پیش بین اداره کل هواشناسی  استان قم اعلام کرد

کاهش 86 درصدی بارندگی در استان قم 
کارشناس پیش بین اداره کل هواشناسی قم گفت: میزان بارندگی دراین استان از 
ابتدای مهرماه تاکنون نسبت به میانگین بلندمدت)17 سال گذشته( 86 درصد کاهش 

داشته است. 
محمدرضا قاضی روز چهارشنبه در گفت و گو با ایرنا، افزود: از ابتدای فصل پاییز تاکنون 
به طور میانگین وزنی)با توجه به ارتفاع و شیب منطقه( در این استان چهار میلی متر 
باران باریده که این رقم به طور میانگین در بلندمدت)17 سال گذشته( 28.8 میلی 
متر بوده است. وی خاطرنشان کرد: در مدت مشابه سال گذشته به طور متوسط 50.6 
میلی متر بارش باران در استان قم ثبت شد که این میزان بارش 2 برابر بارندگی در 
میانگین بلندمدت بود. وی با بیان این که بارش های امسال در استان قم کمتر از یک 
میلی متر بوده است، گفت: از ابتدای مهرماه تاکنون در ایستگاه های شکوهیه، سالاریه، 
کهک، دستجرد، مهرزمین، سلنجگان به ترتیب 1.6، 2.9، 2.4، 21.5، 32.7، 20.5 و 
19 میلی متر بارش ثبت شده است. قاضی ادامه داد: در مدت مشابه پارسال نیز در این 
ایستگاه ها به ترتیب 39، 45.2، 56.8، 59.2، 34.4، 111 و 75 میلی متر باران باریده 
است. وی گفت: بر اساس نقشه های پیش یابی هواشناسی، فصل پاییز امسال در قم 

بارندگی نداریم ولی نقشه های بلندمدت زمستان پربارشی را نوید می دهد. 
  کاهش میزان 9۰ درصدی روان آب ها 

 مدیرعامل شرکت آب منطقه ای قم گفت: کاهش میزان 90 درصدی روان آب ها طی 
دو سال اخیر بر وضعیت مخازن آب قم تاثیر گذاشته است و این امر باعث کاهش آب 
در سدها دراین استان شده است. احمد حاج حسینی مسگر در گفت و گو با ایرنا اظهار 
داشت: کاهش میزان بارندگی، شرایط اقلیمی و دخالت های انسانی با حفر چاه های غیر 
مجاز و یا برداشت های اضافی از چاه ها و منابع آبی باعث کاهش میزان روان آب ها و 
به تبع آن ذخیره آبی شده است. وی افزود: آب شرب استان قم از دو سد 15 خرداد و 
کوچری تامین می شود که آب هایی ذخیره ای در پشت این سدها کاهش پیدا کرده 
است. وی اضافه کرد: سد 15 خرداد منبعی برای تامین آب شرب قم با ظرفیت 200 
میلیون متر مکعب است که در حال حاضر 34 میلیون متر مکعب آب دراین سد ذخیره 
شده است. حسینی مسگر ادامه داد: سد کوچری از دیگر سدهای تامین آب استان قم 
است که ظرفیت 207 میلیون متر مربع ذخیره آبی را دارد که کمتر از 40 میلیون متر 
مکعب آب در این سد وجود دارد. وی با بیان اینکه کمبود آب و روان آب ها مشکلات 
زیست محیطی نیز به وجود آورده است گفت: کاهش روان آب ها مشکلات زیست 
محیطی را ایجاد کرده است که در این راستا کشاورزان و افرادی که نیاز به تامین آب 

دارند باید متناسب با نیاز خویش از آب بهره برداری کنند. 

مدیرکل بنیاد شهید: 

رسیدگی به امور فرهنگی دانشجویان شاهد قم 
در اولویت قرار گیرد 

مدیرکل بنیاد شهید و امور ایثارگران استان قم گفت: رسیدگی به امور فرهنگی سه 
هزار و 500 دانشجوی شاهد و ایثارگر این استان باید در اولویت قرار گیرد. 

سردار سید جواد هاشمی در دومین جلسه هم اندیشی ستاد شاهد دانشگاه های قم 
افزود: هم اکنون سه هزار و 500 دانشجوی شاهد و ایثارگر در 22 دانشگاه قم مشغول 
تحصیل در مقاطع مختلف هستند.وی ادامه داد: امروز بیش از مسائل مالی باید به مسائل 
فرهنگی این عزیزان در دانشگاه ها رسیدگی شود و کیفیت بخشی به مسائل فرهنگی 
باید در اولویت برنامه ها قرار گیرد. وی تاکید کرد: مسوولان ستاد شاهد دانشگاه ها 
ترویج فرهنگ ایثار و شهادت را با بهره مندی از وارثان ایثار فرزندان شهدا و ایثارگران در 
دانشگاه ها دنبال کنند.ستادهای شاهد هر ترم درسی 2 جلسه برای رسیدگی به امور 
دانشجویان شاهد و ایثارگر در دانشگاه ها برگزار می کنند.در این جلسه ارایه گزارش از 
وضعیت دانشگاه ها و رسیدگی به امور دانشجویان شاهد و ایثارگر و برگزاری همایش 
رئیسان دانشگاه ها در سال جاری مطرح شد.همایش رئیسان دانشگاه های استان قم 

21 آذرماه امسال در مجتمع امام خمینی)ره( قم برگزار می شود.

از محل اعتبارات سفر مقام معظم رهبری :

بزرگ ترین مجتمع آفرینش های فرهنگی هنری 
در استان قم افتتاح می شود

طی روزهای آینده از محل اعتبارات سفر مقام معظم رهبری بزرگ ترین مجتمع 
آفرینش های فرهنگی هنری در استان قم افتتاح می شود. 

 به گزارش روابط عمومی اداره کل کانون پرورش فکری کودکان و نوجوانان استان قم، 
پروژه ی ساخت مجتمع بین المللی آفرینش های فرهنگی هنری که در سال 1389 از 
محل اعتبارات سفر مقام معظم رهبری )مدظله العالی( در زمینی به مساحت 12500 
متر مربع و زیربنایی به مساحت 6500 متر مربع در شهر پردیسان قم اغاز شد هم اکنون 
با تلاش های شبانه روزی کارکنان کانون استان مراحل نهایی آماده سازی خود را طی 
می کند.  بر اساس این گزارش با اتمام عملیات ساختمانی و هم چنین جذب نیروی 
انسانی، فرآیند طراحی فضاهای داخلی، ثبت کتاب ها و خرید تجهیزات مورد نیاز با 
شروع فصل تابستان آغاز شد و در حال حاضر کارشناسان و مربیان کانون استان قم 
در بخش های مختلف درحال فضاسازی و برنامه ریزی برای برگزاری آیین افتتاح این 

مجتمع هستند. 
در عین حال نیروهای خدماتی کانون استان قم نیز در حال پاک سازی، شست و 
شو و چیدمان فضاهای داخلی این مجموعه هستند. مرکز فرهنگی هنری ثابت شامل 
دو سالن کتاب خانه ی کودک و نوجوان، مرکز فراگیر ویژه ی کودکان و نوجوانان دارای 
نیازهای ویژه، کتاب خانه ی مرجع، دفتر پژوهش های دینی کودک و نوجوان، کارگاه های 
فرهنگی، هنری و ادبی، واحد علوم و نجوم شامل آسمان نما و کارگاه های زیست، فیزیک 
و نجوم، بخش تاکسی درمی، گیم نت، کافی نت، استودیو، سالن بازی و سرگرمی، سینما 
کودک و سالن اجتماعات از جمله بخش های مختلف این مجتمع است که در فاز اول 

به بهره برداری می رسد.
مجتمع بین المللی آفرینش های فرهنگی هنری کانون استان قم قرار است طی 
روزهای آینده با حضور مسئولین کشوری و استانی به بهره برداری رسیده و فصل 

جدیدی از خدمت به کودکان و نوجوانان این سرزمین را رقم بزند.
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 علی حبیبی

 سد معبر به عنوان یک معضل اجتماعی و ناقض 
حقوق شهروندی هر روز به شیوه های مختلف در 
جامعه بروز و ظهور پیدا می کند اما پرسش این 
است که با وجود غیرقانونی بودن آن، چرا پس 
از سپری شدن سال ها، هنوز در سطح شهرها و 

خاصه کلانشهر ها  این مساله دیده می شود.
مساله سد معبر سالهاست که در جامعه به عناوین 
مختلف مطرح بوده و در مقاطعی نیز برخوردهایی 
با مرتکبان آن شده اما هرگز به طور کامل این 
موضوع از جامعه رخت برنبسته است.هر چند طی 
سال های اخیر دستگاه شهرداری  ها اقداماتی در 
این زمینه انجام داده و افرادی با عنوان 'ماموران 
سد معبر' در این زمینه فعالیت می کنند اما هنوز 
این موضوع به شیوه های مختلف در سطح شهرها  
دیده می شود.کافی است یک روز در خیابان های 
شهر خودتان  راه بروید آنگاه خواهید دید که از 
دستفروشان تا صاحبان مغازه ها بساط خود را تا 
عمق خیابان پهن کرده و با این کار تردد عابران را با 
مشکل و حتی غیر ممکن کرده اند.حالا تصور کنید 
یک مادر، کالسکه نوزاد خود را در چنین خیابان 
هایی که هم تنگ و باریک بوده و هم این گونه 
بساط ها پهن باشد، چگونه باید از لا به لای بساط 
دستفروشان و حضور پرحجم مشتریان عبور دهد. 
خیلی از همین مادران و شهروندان با دیدن این 
مناظر، راه خود را تغییر می دهند تا در شلوغی 
چنین خیابان هایی گرفتار نشوند در حالی که باید 

مسافت زیادی برای رسیدن به مقصد طی کنند.
پرسش این است که مساله سد معبر اگر غیر 
مجاز و غیرقانونی است که هست، چرا تاکنون رفع 
نشده و به شکل های مختلف در معابر شهری دیده 
می شود و مرتکبان این اقدام توجهی به آن ندارند.

به نظر می رسد هنوز اراده قاطعی برای رفع این 
معضل در جامعه وجود ندارد زیرا مرتکبان آن با دور 
دیدن چشم ماموران به عمل خود ادامه می دهند 
که شاید این مساله به قاطع نبودن برخورد ماموران 

باز می گردد.مساله سد معبر هر چه از مرکز شهر 
فاصله می گیریم بیشتر می شود و چنانچه عرض 
پیاده روها در این مناطق نیز کم باشد، مشکلات 
رفت و آمد شهروندان دو چندان می شود. سد معبر 
در حقیقت تجاوز آشکار به حقوق شهروندی است 
و هرکسی که مرتکب این عمل شود در واقع حقوق 
افراد یک جامعه را زیر پا گذاشته است.در حال 
حاضر یکی از صنوف و حرفه هایی که در زمینه 
رفع سد معبر چندان احساس مسئولیت نمی کند 
برخی تعمیرگاه های انواع خودروها، موتورسیکلت 

ها و دوچرخه سازی ها است.

و  در سطح شهرها  اکنون  که  هایی  تعمیرگاه 
مناطق مسکونی فعال هستند جامعه و محیط 
روبرو می کنند  با مسایل مختلفی  را  اطرافمان 
که یکی از آنها آلودگی محیط زیست است.این 
تعمیرگاه ها صرف نظر از اینکه به افزایش آلودگی 
های صوتی در محیط دامن می زنند محیط زیست 
را نیز به انواع آلودگی ها از جمله بقایای روغن های 

سوخته و سایر سوخت ها آغشته می کنند.
این مکان ها معمولا از وسعت زیادی بهره مند 
نیستند از این رو بسیاری از خودروهایی که به این 
مراکز انتقال می یابند در مقابل این تعمیرگاه ها و 

حتی در پیاده روها پارک می کنند تا تعمیر شوند. 
خاطر  به  ها  تعمیرگاه  این  تعمیری  خودروهای 
همین وسعت کم، معمولا در پیاده روها پارک شده 
و تعمیر آنها نیز در همین پیاده روها که محل تردد 

عابران است انجام می شود.
با این وضعیت، تردد شهروندان در این حالت با 
دشواری صورت می گیرد و بسیاری از شهروندان 
با دیدن این مناظر راه خود را تغییر می دهند تا در 
چنین شلوغی هایی گرفتار نشوند.طبق ماده 55 
قانون شهرداری ایجاد خیابان ها، کوچه ها و میدان 
ها و همچنین گسترش و توسعه معابر از وظایف 

شهرداری است و مطابق تبصره 1 بند 2 همین 
ماده، جلوگیری از ایجاد سد معبر توسط بازاریان و 
غیره هم برعهده شهرداری گذاشته شده است زیرا 
بند 20 ماده 55 اصلاحی قانون شهرداری: سد معابر 
عمومی  و اشغال پیاده روها و استفاده غیرمجاز از 
عمومی  برای  باغ های  و  پارک ها  میدان ها،  آنها، 

کسب و سکونت را ممنوع اعلام کرده است.
قانون   96 ماده   6 تبصره  مطابق  همچنین 
عمومی ،  کوچه های  اراضی  نیز  شهرداری ها 
میدان ها، پیاده روها و خیابان ها و به طورکلی معابر، 
مسیر رودخانه ها، نهرها، مجاری فاضلاب شهرها، 
باغ ها و گورستان های عمومی  و درخت های معابر 
عمومی واقع  در محدوده هر شهر که مورد استفاده 
عموم است، ملک عمومی  محسوب می شود و در 
مالکیت شهرداری است.پس بر اساس تعاریف و 
از  قانونی ذکر شده، شهرداری ها موظف اند  مواد 
معابر به عنوان یک ملک عمومی  حفاظت کنند و 
همواره آن را برای استفاده عموم آماده نگه دارند و 
از تجاوز اشخاص به آنها جلوگیری کنند.با اینحال 
صرفنظر از سد معبر تعمیرگاه ها، تخلفات و سد 
معبر خودروهایی که حامل مواد خوراکی و میوه 
است از دیگر مسایل جامعه شهری است که هنوز 

این موضوع در شهرها دیده می شود.
های  سال  در  خودروها  این  تعداد  از  چند  هر 
اخیر بویژه در پایتخت کاسته شده اما این مساله 
هنوز در سطح شهرها دیده می شود خاصه اینکه 
در روزهای تعطیل این معضل بیشتر می شود.

معضل سد معبر بیشتر در روزهای تعطیل بویژه 
در آستانه تعطیلات نوروزی و سایر تعطیلات دیده 
می شود که لازم است مسئولان ذیربط در این 
زمینه تدابیری بیندیشند. ایجاد مکان های عرضه 
کالاهای دستفروشان از جمله اقداماتی است که 
می توان برای رفع این معضل پیش بینی کرد؛ سد 
معبر نقض آشکار حقوق شهروندان است از این رو 
این معضل باید تا حد امکان با فرهنگسازی و در 
مرحله بعد اقدام های قاطع دیگر رفع گردد تا از 

سایر عوارض آن جلوگیری شود.

استرس نوعی حالت درونی انسان است که می تواند زمینه ساز 
بیماری های گوناگونی باشد. استرس می تواند سازمان شما و 
کارمندان آن را تحت تأثیر قرار دهد و شما نمی توانید عواقب و 
اثرات آن را نادیده بگیرید. همه ما گاهی اوقات استرس را تجربه 
کرده ایم. استرس مفید می تواند به بعضی از ما کمك کند تا 
قهرمان المپیك شویم؛ اما استرس مضر بعضی افراد را به سوی 
یأس و ناامیدی می کشاند. این حالت چنان نیرو و قدرتی دارد که 

باید همیشه با دقت کنترل شود.
تعریف استرس

هرگونه اختلال که سلامت روانی و آرامش جسمی افراد را بر 
هم بزند استرس نام دارد و این اختلال زمانی رخ می دهد که بدن 
باید کارهایی بیش از حد توانایی خود انجام دهد. نتیجه استرس 
برای اشخاص ، خانواده ها ، جامعه و سازمانهایی که دچار استرس 

سازمانی هستند ، بسیار زیان آور است.
تأثیر استرس بر جامعه

خسارات اجتماعی ناشی از استرس تاکنون بسیار بالا بوده ، به 
طوری که همچنان سیر صعودی خود را طی می کند. جامعه 
، هزینه های خدمات اجتماعی ]همچون ارائه خدمات پزشکی 
برای افرادی که در اثر استرس شدید دچار بیماری می شوند ، 
حقوق بازنشستگی زود هنگام برای افرادی که به علت بیماری 
های ناشی از استرس شدید از کار افتاده اند و هزینه های معلولیت 
ناشی از حوادث که به علت استرس بالا به وجود آمده اند ) مانند 
تصادفات ([ را متحمل می شود؛ علاوه بر آن ، استرس اغلب ، 
مردم را تند مزاج می کند و این امر روی کیفیت کلی زندگی 

افراد تأثیر می گذارد.
تأثیر استرس بر شرکت ها

سالانه مبالغ زیادی صرف هزینه های ناشی از عواقب استرس 

محیط کار می شود که می توان به کارگریزی ) غیبت از کار( 
و کاهش میزان عملکرد افراد اشاره کرد که در محل کار خود 
تنها حضور جسمی دارند. به هرحال هر چیزی که بتواند از 
تأثیرات مخرب استرس بکاهد ، کارگران را شادتر و شرکت ها 

را ثروتمندتر می کند.
علائم استرس

علائم جسمی استرس می تواند روی تمام بدن تأثیر بگذارد ، 
بخصوص روی سیستم قلبی و تنفسی.

تأثیر استرس روی سلامت و آرامش جسمی
استرس بلند مدت ، یکی از شایعترین علل بیماری هایی مانند 
فشار خون بالا و سایر بیماری های قلبی ، شناخته شده است . 
امروزه اعتقاد بر این است که استرس بلندمدت می تواند خطر 
ابتلا به بیماری های روحی - روانی را افزایش دهد و همچنین 
تغییرات رفتاری که به واسطه استرس ایجاد می شوند با کاهش 
میزان مشخص سلامت جسمی ارتباط دارند ؛ که از جمله این 
تغییرات افزایش و زیاده روی در مصرف مواد مخدر است. وقتی 
تحت تأثیر استرس بسیار بالا قرار داریم ، خطر وابستگی به 
مواد مخدر بسیار بالا می رود که این امر باعث اختلال در روابط 
شخصی فرد می شود؛ به گونه ای که رفتار شخص در منزل و 
محیط کار بسیار پرتنش و استرس زا خواهد شد. داروهای مجاز 
همچون آرام بخش ها اگرچه در کوتاه مدت باعث از بین بردن 
علایم نگرانی می شود ، اما مصرف مداوم آن اعتیاد آور است و 
تأثیرات جانبی مثل عدم تمرکز ، هماهنگی ضعیف دستگاه های 
بدن و حتی گیجی را به همراه دارد. پس استفاده از آرام بخش ها 

، درمان واقعی استرس نیست.
استرس و عدم سلامت روانی

بروز اختلالات روانی همچون اضطراب و وسواس ، با تجمع بلند 

مدت استرس افزایش می یابد و نگرانی ها می تواند به حدی 
برسد که با علایم ظاهری مانند ترس و احساس درد جسمی بروز 
کند که ممکن است با حمله قلبی اشتباه گرفته شود. افرادی که 
تحت استرس بلندمدت هستند بیشتر در معرض ترس های بی 
دلیل ، تغییرات مزاجی و اضطراب می باشند، حتی ممکن است 

یأس و ناامیدی ، عصبانیت و تندمزاجی را نیز تجربه کنند.
تأثیر استرس روی عواطف

از استرس  برای رهایی   ، افرادی که دچار استرس هستند 
به رفتارهای مخرب روی می آورند که این رفتارها برای آنها ، 
همکاران و جامعه بسیار گران تمام می شود . این افراد دچار عدم 
تعادل رفتاری و آشفتگی فکری می شوند که باعث کاهش اعتماد 
به نفس می شود و در نتیجه آن ، مشکلات روحی جدی تری از 

جمله یأس ایجاد می کند.
تأثیر استرس روی تصمیم گیری

افرادی که تحت استرس هستند ، به سرعت توانایی خود را 
برای اتخاذ تصمیم درست از دست می دهند. بخصوص زمانی که 
اعتماد به نفس خود را از دست داده باشند. استرس روی سلامت 
فردی ، خانواده ، شغل و سایر جوانب زندگی انسان تأثیر می 
گذارد. افرادی که از استرس مزمن ) مداوم و طولانی ( رنج می 
برند ممکن است با علایم جسمی این بیماری مواجه نشوند ، بلکه 
تأثیرات جانبی استرس در آنها بروز کند. تصمیمات غلطی که در 
محیط کار و خانه گرفته می شود، ممکن است به حادثه ، دعوا ، 

ضرر مالی یا حتی از دست دادن شغل منجر شود.
نکاتی که باید به خاطر سپرد:

استرس می تواند کشنده باشد. ژاپنی ها به طور رسمی یك 
حالت مشخص به نام "کاراشی" دارند که به معنی "مرگ از کار 

زیاد" است.

• استرس مزمن نباید نشانه ضعف شخصیتی فرد به حساب آید.
• استرس قابل انتقال است. زندگی و کار با افرادی که دچار 

استرس هستند بسیار تنش زا است
 .• استرس بر اثر عواملی چون فشار بالای زندگی ، محدودیت 

های شدید ، عدم حمایت خانواده و همکاران ایجاد می شود.
• زندگی بدون استرس امکان پذیر نیست ، مهم آن است 
که با اتخاذ شیوه های مناسب ، میزان استرس را به حداقل 

برسانید.
تأثیر استرس روی خانواده

استرس ، موجب اختلال در سلامت روانی خانواده می شود . 
آمار بالای طلاق در جوامع غربی بیشتر به علت میزان استرس بالا 
در محیط کار است. بخصوص مکان هایی که دو همکار تمام وقت 
با یکدیگر مشغول کار هستند؛ چنانچه کار بسیار مشکل باشد یا 
موقعیت شغلی فرد در خطر باشد، تمام انرژی او صرف مقابله با 
استرس محیط کار می شود و دیگر انرژی مثبتی برای خانواده و 

دوستان باقی نمی ماند. 
چنانچه فرد شاغل دارای فرزند باشد ، استرس می تواند باعث 
زیرا  نگهداری کودکان و حفظ شغل شود؛  بین  تضاد  ایجاد 
نگهداری کودك مستلزم صبر، حوصله و بردباری والدین است، 
در حالی که والدین ، انرژی مثبت خود را در محیط کار از دست 
داده اند ؛ همین امر موجب استرس مضاعف والدین خواهد شد به 
گونه ای که گاه به تصمیم های غلط مانند جدایی از یکدیگر، جدا 

کردن کودك از خود  و... روی می آورند. 
اگر چه ما هنوز به طور کامل تأثیر بلندمدت جدایی یا طلاق 
بر روی کودکان را نشناخته ایم ، اما می دانیم که جدایی بهترین 
راه برای ایجاد یك نسل بدون استرس نیست. و این نیازمند تعادل 

دقیق نیازهای محیط کار و خانواده است.

سد معبر معضل اجتماعی و ناقض حقوق شهروندی 

استرس، علائم و تأثیرات آن بر افراد

رئیس پلیس آگاهی استان قم  خبرداد

کشف 10 هزار لیتر سوخت گازوئیل قاچاق در قم
رئیس پلیس آگاهی استان قم از کشف 10 هزار لیتر سوخت گازوئیل قاچاق در استان 
خبر داد.  سرهنگ  احمد کرمی در تشریح این خبر اظهار داشت: در اجرای دستورالعمل 
قرارگاه تشدید مقابله با قاچاق کالا و ارز، عوامل اداره مبارزه با قاچاق کالا و ارز پلیس آگاهی 
فرماندهی انتظامی استان قم با اجرای طرح کنترل خودروهای عبوری از استان در عوارضی 
"سلفچگان" حین کنترل به یک دستگاه کامیون بنز تک مشکوک و خودروی موصوف را 
متوقف کردند.  وی افزود: در بازرسی صورت گرفته از کامیون مشخص شد، راننده با تعبیه 
یک مخزن فلزی در اتاق چوبی اقدام به حمل سوخت کرده که پس از دلالت کامیون به 
اداره مبارزه با قاچاق کالا و ارز و با دعوت از کارشناسان شرکت ملی پخش فرآورده های 
نفتی از محموله نمونه برداری شد.  سرهنگ کرمی ادامه داد: کارشناسان پس از انجام 
آزمایشات لازم متوجه شدند، نمونه، مشابهت با نفت گاز یارانه ای دارد، که در این رابطه 
پرونده تشکیل و متهم نیز به اداره تعزیرات حکومتی اعزام که در این رابطه برای متهم نیز 

قرار قانونی صادر شد.

دراجرای طرح خیبر در قم صورت گرفت 

از دستگیری سارق تا فروشنده مواد مخدر و 
معتاد متجاهر

فرمانده انتظامی شهرستان قم از اجرای طرح خیبر در قم با محوریت یگان امداد 
این فرماندهی خبر داد و گفت: این طرح در سه محور برخورد با اراذل، راکبین متخلف 
موتورسیکلت ها و مزاحمین و پاکسازی بوستان ها و پارک ها انجام شد.  سرهنگ هادی 
دیده ور در گفت و گو با خبرنگار پایگاه خبری پلیس، با اشاره به خبر فوق اظهارداشت: در 
این طرح مأموران یگان امداد سه دستگاه خودرو به دلیل بدحجابی و یک دستگاه خودرو 
را به دلیل دستور توقیف راهی پارکینگ کردند و همچنین یک دستگاه موتورسیکلت 
مسروقه و سه دستگاه موتورسیکلت فاقد مدارک توقیف شد.  فرمانده انتظامی شهرستان 
قم گفت:دستگیری یک نفر سارق موتورسیکلت، دو نفر فروشنده مواد مخدر، 13 نفر معتاد 
متجاهر و 11 نفر تبعه غیر مجاز از دیگر توفیقات این طرح بود.  سرهنگ دیده ور افزود: 
طرح خیبر در سه محور برخورد با اراذل و اوباش، برخورد با راکبین متخلف موتور سیکلت 
ها و مزاحمین و پاکسازی بوستان ها و پارک ها انجام می شود.  فرمانده انتظامی شهرستان 
قم گفت: حاصل این طرح کشف مقدار قابل توجهی موادمخدر و آلات و ادوات استعمال 
مواد مخدر بود که نهایتاً متهمان پس از تشکیل پرونده تحویل مرجع قضایی استان شدند. 

در گردنه دژکرد استان فارس  رخ داد

واژگونی اتوبوس با 28 کشته و 19 زخمی 
فرمانده پلیس راه شمال استان فارس از کشته شدن 28 نفر و زخمی شدن 19 نفر بر اثر 
واژگونی یك دستگاه اتوبوس در گردنه دژکرد واقع در جاده اقلید به سمت یاسوج خبر داد.  
سرهنگ احمد احمدی  در گفت و گو با خبرنگار پایگاه خبری پلیس، گفت: ساعت 21 سه 
شنبه  شب گذشته یك دستگاه اتوبوس اسکانیا که از یزد به سمت یاسوج، در حال حرکت 
بود، در گردنه دژکرد واقع در جاده اقلید به سمت یاسوج به دره سقوط کرد.  وی ادامه داد: 
بر اثر این واژگونی متاسفانه 28 نفر از مسافران اتوبوس جان خود را از دست دادند و 19 نفر 
دیگر نیز مجروح و به بیمارستان منتقل شدند. فرمانده پلیس راه شمال استان فارس اظهار 
کرد: علت تامه این حادثه توسط کارشناسان ، عدم توانایی در کنترل وسیله نقلیه به علت 

تخطی از سرعت مطمئنه توسط راننده اتوبوس تشخیص داده شده است.

رئیس پلیس مبارزه با قاچاق کالا و ارز پلیس آگاهی ناجا، 
افزایش 97 درصدی توقیف پرونده های بالای 500 میلیون 
تومان در 6 ماهه اول امسال نسبت به مدت مشابه سال 
قبل را یکی دیگر از توفیقات ناجا دانست و گفت: نیروی 
انتظامی در مقابله با قاچاق کالا در نوک پیکان مبارزه است.  
سرهنگ مهدی قدمی  در گفت و گو با خبرنگار پایگاه 
خبری پلیس در تعریف قاچاق کالا از نظر این پلیس، اظهار 
داشت: از نظر قوانین و مقررات موجود هر کالای تجاری 
خارجی در هر جای سرزمین جمهوری اسلامی ایران اعم 
از مغازه، انبار، خیابان ، وسیله نقلیه و... که فاقد اسناد مثبته 
گمرکی باشد، قاچاق تلقی می شود.  وی با اشاره به وجود 
سه نوع کالای ممنوعه، مجاز و مجاز مشروط، افزود: چالش 
پلیس مبارزه با قاچاق کالاو ارز با کالاهایی است که مجاز 
است اما افراد فرصت طلب و سودجو معمولادر پوشش 
های مختلف برخلاف قوانین اقدام به واردات و صادرات آن 
می کنند.   سرهنگ قدمی اضافه کرد: در این رابطه، حدود 
10 الی 15 قلم کالا شامل پوشاک، گوشی تلفن همراه، 
سیگار، طلا، لوازم خانگی، لوازم آرایشی و بهداشتی ، دارو و 
... به عنوان اولویت های مبارزه با قاچاق کالا و ارز ناجا هدف 

گذاری شده است. 
همکاری پلیس مبارزه با قاچاق کالا و ارز با 2۵ 

دستگاه 
رئیس پلیس مبارزه با قاچاق کالا و ارز آگاهی ناجا تصریح 
کرد: پلیس آگاهی ناجا به عنوان متولی اصلی مبارزه با 
قاچاق با بیش از 25 دستگاه، سازمان و وزارتخانه برابر قانون 
مبارزه با قاچاق در جلوگیری و مقابله با قاچاق همکاری 
دارد.  وی اذعان داشت: بیشترین ارتباط حوزه ماموریتی 
پلیس آگاهی ناجا در امر مبارزه با قاچاق کالا و ارز با ارگان 
هایی همچون گمرک، مراجع قضائی، سازمان تعزیرات، 
سازمان جمع آوری و فروش املاک تملیکی و ستاد مرکزی 

مبارزه با قاچاق ریاست جمهوری است. 
اهدای3۵۰ شهید و جانباز

 در راه مبارزه با قاچاق کالا 
قدمی به نقش بسیار موثر نیروی انسانی در حوزه مقابله 
و اهمیت مبارزه با قاچاق کالا و ارز اشاره کرد و گفت: ناجا 
طی 35 سال گذشته، حدود 350 شهید و جانباز در راه 
مبارزه با قاچاق کالا و ارز تقدیم نظام کرده که این تعداد، 
نشان دهنده اهمیت موضوع مقابله با قاچاق در نیروی 
انتظامی است.  وی با تاکید بر فرمایشات مقام معظم 
رهبری به تمرکز بر روی مقابله با قاچاق سازمان یافته، 
گفت: براساس برنامه ریزی های انجام شده از اول سال 95 
چند هدف پیش بینی و به رده ها ابلاغ شد تا پیشگیری، 
مقابله، شناسایی و توقیف محموله های کلان که به صورت 
سازمان یافته واردکشور می شوند به طور مستمر در دستور 

کار قرار گیرد. 
شناسایی و توقیف ۵۰ انبار بزرگ 

این مقام انتظامی ادامه داد: افزایش 97 درصدی توقیف 
پرونده های بالای 500 میلیون تومان در 6 ماهه اول امسال 
نسبت به مدت مشابه سال قبل از توفیقات ناجا می باشد 
که رقم قابل توجهی است.  وی تصریح کرد: طی این مدت 
حدود 50 انبار بزرگ نیز شناسایی و توقیف شد که قابل 
قیاس با مدت مشابه سال قبل نیست.  سرهنگ قدمی از 
افزایش نزدیک 40 درصدی ارزش ریالی کالاهای قاچاق 
طی این مدت، خبر داد و اضافه کرد: همچنین در این 
مدت، پرونده های بالای 100 میلیون تومان 50 درصد 
افزایش و داشته که این آمار بیانگر تغییر رویکرد در برخورد 
با قاچاق سازمان یافته و کلان است، همان هدفی که مردم 

از ما انتظاردارند. 
وی از اجرایی شدن 9 طرح سراسری پلیس آگاهی ناجا 
در امر مبارزه با قاچاق کالا طی 6 ماه نخست امسال در 
کشور خبر داد و تصریح کرد: هر ماه یک طرح با اولویت 
مشخص مثل مبارزه با قاچاق )سوخت، محموله های 
ترانزیتی، کالای گمرکی و..( به مرحله اجرا گذاشته می 

شود. 
تصویب آئین نامه های مبارزه با قاچاق کالا 

سرهنگ قدمی از جمله توفیقات 6 ماهه اول امسال 
را تصویب آئین نامه های مواد 5،6،13،27،55،56 قانون 
مبارزه با قاچاق کالا عنوان کرد و گفت: با توجه به اینکه 
قانون مبارزه باقاچاق کالا و ارز در دی ماه سال 1392 
تصویب و ابلاغ شده بود، با پیگیری های صورت گرفته از 
سازمان های مربوطه، خوشبختانه آئین نامه های مبارزه با 
قاچاق کالا در 6 ماهه اول امسال تهیه و به تصویب هیئت 

دولت رسید. 
قاچاق کالا، بسترساز بسیاری از جرائم است 

وی با اشاره به اینکه پلیس آگاهی در سال های گذشته 
رویکرد خود را از مجرم محور به مدیریت جرم تغییر داده و 
پیشگیری را بهتر از درمان می داند، خاطرنشان کرد: یکی 
از موضوعاتی که به جد پیگیر هستیم، شناسایی بسترهای 
به وجود آمده قاچاق کالا و انعکاس آن به دستگاه های 
مختلف جهت رفع این بسترها که بخش اصلی آن خارج از 
حیطه وظایف نیروی انتظامی است.  رئیس پلیس مبارزه 
با قاچاق کالا و ارز اضافه کرد: قطعا در صورت تحقق موارد 
خواسته شده، ماشاهد کاهش حجم قاچاق، افزایش رونق 
اقتصادی، تولید و اشتغال خواهیم بود.  وی با اعتقاد به 
اینکه قاچاق کالا بسترساز بسیاری از جرائم است، تصریح 
کرد؛ قاچاق کلا سرمنشاء جرایمی چون سرقت، اعتیاد، 
ناهنجاری اجتماعی، فساد اداری و ... است که مقابله با آن 
نیاز به یک حرکت جمعی دارد تا همه بدانند با خرید جنس 
خارجی به کاهش تولید و اشتغال کشور کمک می کنند.  
قدمی با تاکید براینکه مردم باید از تولیدات داخلی حمایت 
کنند، گفت: هموطنان حتی الامکان از کالای خارجی 
استفاده نکنند و هرگونه اخبار و اطلاعات در خصوص 
افرادی که به صورت کلان و سازمان یافته اقدام به قاچاق 
کالا و ارز می کنند را به پلیس اعلام نمایند.  رئیس پلیس 
مبارزه با قاچاق کالا و ارز در پایان گفت: با توجه به تاکیدات 
مقام معظم رهبری، چنانچه مسئولان دستگاه هایی که در 
قانون مبارزه با قاچاق کالا و ارز برای آنان وظیفه پیش بینی 
شده، دلسوزانه و با احساس مسئولیت بیشتری به وظایف 
خود عمل کنند، قطعا شاهد کاهش بیشتر حجم قاچاق در 

کشور خواهیم بود.

رئیس پلیس مبارزه با قاچاق کالا و ارز پلیس آگاهي ناجا  خبرداد

افزایش 97 درصدي پرونده هاي قاچاق بالاي 500 میلیون تومان 






